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Görüşdə Azərbaycan
Respublikası ilə Böyük
Britaniya arasında ikitə -
rəfli əlaqələrin uğurla
inki şaf etdiyi vurğu-
landı, əməkdaşlığımızın
siyasi, iqtisadi, enerji,
birgə layihələrin həyata
keçirilməsi, təhlükəsiz-
lik, mə dəniyyət və digər
mü hüm sahələri əhatə
etdiyi bildirildi, iki tərəfli
m ü n a s i b ə t l ə r i m i z i n
daha da möhkəmlən -
diril mə sində parlament -
lər arası əməkdaşlığın
əhə miy yətli rolu qeyd

olundu.

Görüşdə, həmçinin
Av ropa İttifaqı və NATO

əməkdaşlığına dair mə -

sələlər ətrafında fikir
mü badiləsi aparıldı.

Prezident İlham Əliyev
ABŞ Senatının Kəşfiyyat

üzrə Xüsusi Komitəsinin
sədr müavini senator
Saksbi Çamblissin başçı -
lıq etdiyi nümayəndə he -
yətini qəbul etmişdir.

Mayın 29-da Bakıda
“Gələcəyə baxış” Azər-
baycan-ABŞ Forumunun
yüksək səviyyədə keçir-
ildiyini vurğulayan Prezi-
dent İlham Əliyev ABŞ-
dan 300-dən artıq nüma -
yəndənin iştirak etdiyi

tədbirdə tərəfdaşlığımıza
dair aparılan məhsuldar

müzakirələrin önəmini
qeyd etdi.

ABŞ Senatının Kəş-
fiyyat üzrə Xüsusi Komi -
təsinin sədr müavini sen-
ator Saksbi Çambliss
istər ulu öndər Heydər
Əliyevin, istərsə də Prezi-
dent İlham Əliyevin rəh-
bərlik etdiyi dövrlərdə
ölkəmizdə böyük inkişafın
şahidi olduqlarını dedi. O,
ölkələrimiz arasında bir

çox sahələrdə yaxşı
tərəfdaşlıq əlaqələrinin
inkişafına görə Prezident
İlham Əliyevə minnətdar-
lığını ifadə etdi.

Görüşdə Azərbaycan
ilə ABŞ arasında ikitərəfli
əlaqələrin müxtəlif istiqa -
mətlərdə, o cümlədən
enerji, terrorizmə qarşı
mübarizə, təhlükəsizlik
və digər sahələrdə uğurla
inkişaf etdiyi vurğulandı,
ölkəmizin Avropanın
ener ji təhlükəsizliyinə
ver diyi töhfə yüksək qiy -
mətləndirildi, əməkdaş -
lığımızın perspektivləri ilə
bağlı məsələlər ətrafında
fikir mübadiləsi aparıldı.
Görüşdə, həm çinin Er -
mənistan-Azərbaycan,
Dağlıq Qa rabağ müna -
qişəsinin həlli ilə bağlı
danışıqlar prosesi ətrafın-
da fikir mübadiləsi apa -
rıldı.

Prezident İlham Əliyev
İSESCO-nun baş direk-
toru Əbdüləziz bin Os man

Əl-Tüveycrini qəbul
etmişdir. Görüşdə ölkələr

və xalqlararası əlaqələrin
genişləndirilməsində II
Ümumdünya Mədə niy -

yətlərarası Dialoq Foru-
munun önəmi qeyd olun-

du, Forumda müzakirə
edilən məsələlərin əhə -
miyyəti vurğulanaraq bu
məsələlərin müxtəlif mə -
dəniyyətlərin bir-birinə da -
ha da yaxınlaşması işinə
xidmət edəcəyi bildirildi.
Söhbət zamanı, həm çinin
Azərbaycan ilə İSESCO
arasında əməkdaşlığın
uğurla inkişaf etdiyi vurğu-
landı, əla qələrin bundan
sonra da inkişaf edəcəy-
inə əminlik ifadə olundu.

Prezident İlham Əli -
yev Serbiya Respub-
likasının keçmiş Pre -
zidenti Boris Ta diçi
qəbul etmişdir.

Görüşdə II Ümum -
dünya Mə də niyyətlər -
ara sı Dialoq Forumu-
nun hu ma nitar sahə -
də əməkdaşlığın ge -
niş  ləndiril məsi baxı -
mından əhə miy yəti
vur ğulandı, ölkə mizdə
müxtəlif dinlərin və
mədəniyyətlərin birgə
yaşaması, möv cud olan
yüksək tolerantlığın önə -

mi qeyd edildi.
Söhbət zamanı Azər-

baycan ilə Serbiya
arasında ikitərəfli müna-
sibətlərin uğurla inkişaf

etdiyi vurğulandı, əlaqə -
lərimizin bundan sonra

daha da möhkəmlən -
diriləcəyinə əminlik ifadə
olundu.

İ l h a m  Ə l i y e v  B o l q a r ı s t a n ı n  
sabiq Prezident in i  qəbul  etmişdir  

Prezident İlham Əliyev Bolqarıstan Respublikasının sabiq Prezidenti Georgi Pır-
vanovu qəbul etmişdir. Görüşdə II Ümumdünya Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumu-

nun yüksək səviyyədə təşkil olun-
duğu və mühüm əhəmiyyət da -
şıdığı vurğulandı, tədbirdə dü -
yanın müxtəlif bölgələrindən, o
cümlədən Balkan ölkələrindən
yüksək səviyyəli nümayəndələrin
iştirak etməsi Foruma olan
beynəlxalq marağının göstəricisi
kimi dəyərləndirildi.

Söhbət zamanı ölkələrimiz
arasında ikitərəfli münasibətlərin inkişafından məmnunluq ifadə olundu, Azərbay-
canın və Bolqarıstanın regional əməkdaşlığın genişləndirilməsində əhəmiyyətli rolu
qeyd edildi.

İ l h a m  Ə l i y e v  X o r v a t i y a n ı n  k e ç m i ş  
P r e z i d e n t i n i  q ə b u l  e t m i ş d i r

Prezident İlham Əliyev Xorvatiya Respublikasının keçmiş Prezidenti Stepan
Mesiçi qəbul etmişdir.

Görüşdə Azərbaycan ilə Xor-
vatiya arasında mövcud dostluq
münasibətlərinin inkişafından
məmnunluq ifadə olundu, iqtisadi
sahədə əməkdaşlığın genişlən -
diril məsinin vacibliyi vurğulandı,
bir sıra xorvat şirkətlərinin Azər-
baycanda uğurlu fəaliyyəti qeyd
edilərək iqtisadiyyatın digər sahə -
lərində də əməkdaşlığın inkişaf etdirilməsinin önəmi bildirildi.

Görüşdə, həmçinin II Ümumdünya Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumunun
ölkələrimiz və xalqlarımız arasında əlaqələrin möhkəmləndirilməsi baxımından
əhəmiyyəti vurğulandı.

İlham Əliyev İtaliyanın keçmiş Baş naziri 
və sabiq xarici işlər nazirini qəbul etmişdir 

Prezident İlham Əliyev İtaliya Respublikasının keçmiş Baş naziri və sabiq xarici
işlər naziri Lamberto Dinini qəbul etmişdir.

Görüşdə II Ümumdünya
Mə dəniyyətlərarası Dialoq
Forumunun beynəlxalq əhə -
miyyə tindən danışıldı, mə də -
niyyət lərarası və siviliza-
siyalararası dialoqun möh -
kəmləndirilməsində Forumun
önə  mi qeyd olundu.

Görüşdə, həmçinin Azər-
baycan ilə İtaliya arasında
əlaqələrin müxtəlif istiqa -

mətlərdə, o cümlədən iqtisadi, ticarət və digər sahələrdə uğurla inkişaf etdiyi vurğu-
landı, bu əlaqələrin gələcəkdə daha da inkişaf etdiriləcəyinə əminlik ifadə olundu.

İlham Əliyev BMT Sivilizasiyalar Alyansının rəhbəri,
BMT baş katibinin ali nümayəndəsini qəbul etmişdir 

Prezident İlham Əliyev BMT Sivilizasiyalar Alyansının rəhbəri, BMT baş katibinin
ali nümayəndəsi Nassir Əbdüləziz Əl-Nasseri qəbul etmişdir.

Görüşdə Azərbaycan ilə BMT-nin ayrı-ayrı strukturları, o cümlədən BMT-nin Siv-
ilizasiyalar Alyansı arasında əməkdaşlığın müxtəlif sahələrdə inkişafı məmnunluqla
vurğulandı, müxtəlif mədəniyyətlərin və sivilizasiyaların bir-birinə yaxınlaşmasında II
Ümumdünya Mədəniyyətlərarası Dialoq Forumunun əhəmiyyəti qeyd olundu və
əlaqələrimizin bundan sora da genişlənəcəyinə əminlik ifadə edildi.

İlham Əliyev Kristofer Pinçerin başçılıq 
etdiyi nümayəndə heyətini qəbul etmişdir

İlham Əliyev Boris Tadiçi qəbul etmişdir

İlham Əliyev Saksbi Çamblissin başçılıq 
etdiyi nümayəndə heyətini qəbul etmişdir

İlham Əliyev Əbdüləziz bin Osman
Ə l - T ü v e y c r i n i  q ə b u l  e t m i ş d i r  

Prezident İlham Əliyev
UNESCO-nun baş direktoru
xanım İrina Bokovanı qəbul
etmişdir. Görüşdə Azərbay-
can ilə UNESCO arasında
əməkdaşlığın uğurla inkişaf
etdiyi vurğulandı, bu
əlaqələrin gələcək illərdə də
davam etdiriləcəyinə əmin-
lik ifadə olundu. 

Görüşdə, həmçinin II
Ümumdünya Mə də niy yət -
lərarası Dialoq Forumunun
yüksək səviy yədə təşkil
olunduğu qeyd edildi,
mədəniy yətlərarası əlaqə -
lərin möhkəmləndi ril mə sin -

də və ölkələr arasında
humanitar sahədə əmək-
daşlığın ge nişləndi rilmə sin -
də bu cür beynəlxalq tədbir-
lərin önəmi vurğulandı.

Söhbət zamanı Azərbaycan
ilə UNESCO arasında
əməkdaşlığın perspektivləri
ilə bağlı məsələlər ətrafında
fikir mübadiləsi aparıldı.

İlham Əliyev İrina Bokovanı qəbul etmişdirwww.ne
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Baş nazir müxalifət liderinə
xəbərdarlıq edib: “Siz 100 min
adam toplasanız, biz 1 milyon
insan toplayarıq, bizi buna
məcbur etməyin!”

Türkiyənin baş naziri Rəcəb
Tayyib Ərdoğan İstanbulun
Gəzinti Parkının dağıdılmasına
qarşı İstanbulda və digər böyük
şəhərlərdə keçirilən etiraz
aksiyalarına münasibət bildirib.
APA-nın xəbərinə görə, Türkiyə
İxracatçılar Məclisinin qurul-
tayında çıxış edən R. T.
Ərdoğan bildirib ki, hökumətə
etirazı olanlar bunu hüquqi
yolla və seçki yolu ilə ifadə
etməlidir: “Seçkidən kənar
nəticə əldə etmək istəyənlər
demokratiyaya zidd davranır.
Bu ölkədə hər kəs öz mövqeyi-
ni ifadə edə bilər. Lakin heç
kimin hüquqa zidd aksiyalar

keçirməyə, yoldan keçənlərə
zərər yetirməyə və ölkədə
gərginlik yaratmağa haqqı yox-
dur”.

Baş nazirin fikrincə, etira-
zların kökündə 5-10 ağacın
sökülməsi məsələsi dayanmır
və bu, müxalifətin və bəzi qeyri-
leqal qrupların oyunudur: “Hər
kəs bu oyunu görməlidir.
Mövzu Gəzinti Parkı deyil, ide-
oloji məsələdir. Taksim mey-
danında həyata keçirdiyimiz
layihə davam edəcək. Polis
orada dünən də vardı, bu gün
də var, sabah da olacaq”.

R. T. Ərdoğan polisin qaz-
dan ifrat şəkildə istifadə etməsi
faktının araşdırılacağını, lakin
lazımi anda qazdan istifadə
edilməsinin normal olduğunu
söyləyib. O, Türkiyə hökumətini
tənqid edən ölkələrə məsləhət

görüb ki, əvvəlcə dönüb
özlərinə baxsınlar. 

Baş nazir Taksimdəki yeni
layihə həyata keçirilərkən
orada olan Atatürk Kültür

Mərkəzinin (AKM) də dağıdıla-
cağını bəyan edib: “AKM də
söküləcək, onun yerində qürur
duyacağımız bir opera binası
inşa etməliyik. Ora önəmli bir
mərkəz olmalıdır və gələn tur-

istlər qürurla izləməlidir. Biz
Taksimdə nəqliyyatın hərəkətini
dayandırıb meydanı tamamilə
xalqın, piyadaların öhdəsinə
buraxmaq istəyirik ki, hər kəs
orada rahat gəzə bilsin”.

R. T. Ərdoğan İstanbulda
mitinq keçirməyə hazırlaşan
ölkənin əsas müxalifət qüvvəsi
– Cümhuriyyət Xalq Par-
tiyasının lideri Kamal Kılıç-
daroğluna sərt xəbərdarlıq
edib. Onun sözlərinə görə,
kiminsə dinc mitinq keçirməsi
problem deyil, lakin insanlar
nəyəsə təhrik edilərsə bunu
qarşısı alınacaq: “Onlar 20 min-
lik mitinq keçirirsə, biz də 200
minlik mitinq keçirərik. Onlar
100 min adam toplasa, biz çox
asanlıqla 1 milyon insan topla-
yarıq. Bizi buna məcbur
etməsinlər”.   

Bakıda "Çoxmədəniyyətli
dünyada sülh şəraitində birgə
yaşama" şüarı altında keçir-
ilən II Ümumdünya Mədə -
niyyətlərarası Dialoq Forumu
çərçivəsində "Mədəni müx-
təliflik üçün ictimai dəstəyi
necə qurmaq lazımdır" möv -
zusunda sessiya keçirilib.

Trend-in məlumatına gö -
rə, sessiyada çıxış edən
Azər baycan Diplomatik Aka -
de miyasının rektoru Hafiz
Paşayev deyib ki, əsrlər boyu
Azərbaycanda müxtəlif mil-

lətlər, müxtəlif dinə mənsub
insanlar mehriban şəkildə bir
yerdə yaşayırlar. Onun
sözlərinə görə, hazırda Azər-
baycanda müxtəlif dildə
danışan 75 icma var.

Paşayev qeyd edib ki,
müsəlman aləmində ilk
demokratik dövlət Azərbay-
canda yaradılıb, qadınlara
seçki hüququ verilib, etnik
azlıqlara tolerant münasibət
göstərilib: "Buna görədir ki,
Azərbaycan Xalq Cümhu -
riyyətinin parlamentində milli

azlıqların nümayəndələri də
təmsil olunublar. Bu gün də

Azərbaycanda etnik azlıqlara
münasibət yüksək səviy -
yədədir".

"Dağlıq Qarabağ münaqi -
şəsinin həllində ATƏT-in
Minsk qrupu həmsdəriləri
aktiv fəaliyyət göstərir". Publi-
ka.Az-ın məlumatına görə,
bunu Fransanın Azərbaycan-
dakı səfiri Paskal Monye
bildirib. Dağlıq Qarabağ
münaqi şəsi həllinin Azərbay-
can üçün nə dərəcədə
əhəmiyyətli və vacib məsələ
olduğundan xəbərdar

olduğunu vurğulayan səfir
P.Monye deyib: "Düşünürəm

ki, bu sahədə ATƏT-in Minsk
qrupu və müvafiq təşkilatlar

aktiv fəaliyyət göstərir.
Fransa ATƏT-in Minsk qrupu
ölkəsi kimi, Azərbaycanın
ərazi bütövlüyünü dəstək-
ləyir. 

Biz istəyirik və çalışırıq ki,
bu problem hər iki dövlətin
razılığı əsasında sülh yolu ilə
həll edilsin. Ümid edirik ki,
Dağlıq Qarabağ münaqişənin
həllində sülhə tez bir zaman-
da nail olunacaq”.

Gəzinti parkında ticarət mərkəzi
tikintisi ilə bağlı yaranmış gərginlik
davam edir. Cərəyan edən proseslərə
yazılı açıqlama ilə  münasibət bildirən

prezident Abdullah Gülün  “Təhlükəsi-
zlik qüvvələrimiz vəzifələrini yerinə
yetirərkən həmişəkindən daha çox
həssaslıq gös tərməli,müdaxilələrin də
ölçülü olmağa diqqət yetirməlidir,
üzücü görüntülərin ortaya çıxmasına
səbəb olmamalıdırlar”- sözləri diqqəti
cəlb  edib. 

Taksimdə cərəyan edən proses-
lərə iyunun birində  2 dəfə münasibət
bildirən baş nazir Ərdoğan isə  Gəzin-
ti parkındakı layihələrini həyata keçir-
məkdə qərarlı olduqlarını vurğu-
layıb.O, polisin dinc aksiyaçılara qarşı
gözyaşardıcı qazdan qeyri-peşəkar
şəkildə istifadə etdiyini, buna görə
Daxili İşlər Nazirliyinin lazımi tədbirləri
görəcəyini söyləyib.Cərəyan edən
proseslərin ideoloji olduğunu iddia
edən Ərdoğan layihənin həyata keçir-
ilməsi dair planın həyata keçir-
ilməsinin  məhkəmə tərəfindən
dayandırılmasını da tənqid edib:”Tik-
inti başladımı? Niyə bunu bir anda
açıqlayırsan? Heç kimin diqqət yetir-
mədən belə bir qərar qəbul etməyə
haqqı yoxdur. Müxalifət bu qərarın
arxasına sığınır.Türkiyə çözüm pros-
esindəikən belə bir addımın atılması
düşündürücüdür. CHP-dən olan millət
vəkilləri təhrikçilik edirlər. MHP də ide-
ologiyasının heç uyğun gəlmədiyi bu
qrupla əməkdaşlıq edir”. 

Layihənin həyata keçirilməsində
nəinki geriyə addım atmayacaqlarını,
hətta müəyyən müddətdən bəri bağlı
olan bölgədəki Atatürk mədəniyyət
mərkəzini də uçuraraq yeni mərkəz
tikəcəklərini deyib. 

Ana müxalifətdəki CHP-nin  İstan-
bulun Asiya tərəfində  Kadıköy böl-
gəsində mitinq keçirmə cəhdinə də
münasibət  bildirən baş nazir
Ərdoğan CHP lideri Kamal Kılıç-
daroğlunu təhrikedici ifadələr işlət-
məməyə çağırıb: ”Məqsəd mitinq
keçirməkdirsə, mən onun 100 min

adam topladığı yerə 1 milyon adam
toplayaram”. 

Hökumət üzvləri və iqtidar par-
tiyası idarəçilərinin açıqlamalarında

Taksimdə cərəyan edən
proseslər “hökumətin
ölkəyə sülh gətirmək üçün
atdığı önəmli addımlara
qarşı təxribat cəhdi” kimi
dəyərləndirilib. 

Ankara bələdiyyə
başqanı Məlih Gökçək
tvitterdəki səhifəsindən
proseslərə münasibətini
“Şükür edin ki, bu millət
demokratiyaya inanır,

yoxsa bu millət təxribatçıları tüpürcəyi
ilə boğar” sözlərilə bildirib. 

Kadıköydəki mitinqini təxirə salan
ana müxalifətdəki Cümhuriyyət Xalq
Partiyası üzvlərinin  Beşiktaş səmtin -
dən Taksim meydanına çıxmağa cəhd
göstərməsi vaxtı polislə vətəndaşlar
arasında toqquşmalar yaşanıb. 

Günortadan sonra polis  Gəzinti
parkını tərk edib,aksiyaçılar parka
daxil olublar.

Axşamüstü mediaya açıqlama
verən müxalifətdəki Milliyyətçi
Hərəkat Partiyasının sədri Dövlət
Bahçeli “polisin ona verdiyi əmrləri
yerinə yetirdiyini, ona görə də polisi
günahlandırmağın doğru olmadığını”
vurğulayıb. 

MHP-nin bundan sonra da bu cür
aksiyalarda iştirak etməyəcəyini xatır-
ladan MHP lideri Bahçeli “İnşallah,
bundan sonra bu cür hadisələrdən
istifadə edərək Türkiyəni Orta
Şərqdəki “ərəb baharı”na bənzəyən
və indidən adını “Türk baharı”
qoyaraq qardaş savaşına sürükləyə
biləcək davranışlardan, başda iqtidar
və siyasi müxalifətin bəzi marginal
ünsürləri vaz keçməlidir” deyib.
Dövlət Bahçeli məhkəmənin Gəzinti
parkı layihəsilə bağlı 15 aydan sonra
qərar qəbul etməsini də tənqid edib.

Başda paytaxt Ankara olmaqla
Türkiyənin bir çox şəhərində İstanbu-
lun Taksim bölgəsindəki dinc
aksiyalara dəstək verilib. Aksiyaçılarla
qarşıdurma yaranmaması üçün polis
qüvvələri Ankaranın mərkəzi parkın-
dan geri çəkilib. Sosial şəbəkədə
əksini tapan bir xəbərdə isə İranla
sərhəd bölgəsindəki Hakkari
vilayətindən əsgərlərin İstanbulun
Gəzinti parkındakı aksiyaya dəstək
fotoları dərc olunub. Kayseridəki
askiyalarda iştirak etdiyinə görə polis
nəzarətinə alınan 200 adamın
əksəriyyəti sərbəst buraxılıb.

“Qacar, Nadir şahı Səməd
Vurğun kimi dılğırın biri Xalq

Düşməni edib”. Həcər rəsmən
yeddi ərə gedib İkisi ermənidir.

Sərdar Cəlaloğlu. 
“Aydın fikir qəzeti

13-19 aprel 2013-cü il. 
SƏRDAR CƏLALOĞLU

Sərdar Cəlaloğlu başından yekə,
Bir qələt etmisən başa düşmədən.
O səndə qalacaq daimi ləkə,
Bu fikir başına gəlibdir nədən?

Zori Balayanla fərqin görünmür,
Əkram Əylisliylə eyni vicdanlı.
Əsil kişi başqa səmtə sürünür,
Sizi necə sayım Azərbaycanlı?

Səməd Vurğun dünya şöhrətli şair,
O, uca bir dağdı, sən isə təpə.
Onu xalq özünə peyğəmbər sayır,
Sən isə dənizdə sısqaca ləpə.

Ucalıb yurdumda böyük heykəli,
O heykəli heç kim tərpədə bilməz.
O böyük dahidi, dahidi bəli,
Heç kim onu heç vaxt eyləməz əvəz.

Dılğırlığa qalsa sən özün oldun,
Böyük bir dahiyə dılğır deyirsən.
Qəlbimdə alçaldın, elə də qaldın,
Görünür Zorilə çörək yeyirsən.

Həcərə də böhtan atmısan yaman,
Sanki öz nənənə böhtan atırsan.
Ruhlar daldasınca danışma, utan!
Bu ağılla axı nəyə çatırsan?

Sərdar Cəlaloğlu, fikirləş utan,
Bununla göstərdin öz səviyyəni.
Səni bağışlamaz var isə atan,
Yandım, tənqit etdim, qınama məni.

Nəriman Əyyubam, dözmür ürəyim,
Nanəcib görəndə tez danlayıram.
Bu əqidəm olub daim gərəyim,
Olan fikirimi elə yayıram.

15.04.2013

Ərdoğan: ”Atatürk Kültür Mərkəzi də dağıdılacaq”

NNәәrriimmaann
ӘӘyyyyuubb

Gəzinti parkı və Türkiyənin başqa bölgələrində
a k s i y a l a r ı n  d a v a m  e d ə c ə y i  g ö z l ə n i l i r  

Hafiz Paşayev: "Azərbaycanda əsrlər boyu 
müxtəlif millətlər mehriban şəraitdə yaşayırlar"

Fransa səfirindən Dağlıq Qarabağ münaqişəsi ilə bağlı nikbinwww.ne
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Amed'de 15-16 Haziran'da
gerçekleştirilecek olan "Kuzey
Kürdistan Birlik ve Çözüm Kon-
feransı"nın hazırlıkları tamam-
landı. DTK Eşbaşkanı Ahmet
Türk, "Bu konferans, Kürtlerin
geleceğiyle ilgili önemli kararların
alınacağı bir konferanstır" dedi.

Tüm Kuzey Kürdistanlıların
nasıl bir statü istediği ve ortak
talepler, ortak mekanizmalarda
bir araya gelmesi amacıyla 15-16
Haziran'da Amed’de 'Kuzey
Kürdistan Birlik ve Çözüm Kon-
feransı' toplanıyor. Kemal Burkay
liderliğindeki HAK-PAR ve Hizbul-
lah'ın legal partisi HÜDA-PAR
dışında Kuzey Kürdistan'daki tüm
örgütlü güçler, konferansın
çağrıcıları olarak yerini aldı.

DTK, BDP, DDKD, KADEP,
ÖSP, DÖKH, Azadi İnisiyatifi,
Mezopotamya Aleviler Birliği,
Ermeni Vakfı, NUBİHAR Derneği,
Öze Dönüş Platformu, Ezdî Fed-
erasyonu, İslam Konferansı Koor-
dinasyonu, Gençlik bileşenleri,
Barış Anneleri İnisiyatifi, MEYAD-
ER ve TUHAD FED tarafından
15-16 Haziran'da Diyarbakır'da
yapılacak olan "Kuzey Kürdistan
Birlik ve Çözüm Konferansı"na
ilişkin Lulius Otel'de basın toplan-
tısı düzenledi. Toplantıya DTK
Eşbaşkanları Ahmet Türk ve
Aysel Tuğluk, BDP Eşbaşkanı
Selahattin Demirtaş, DDKD
Genel Başkanı İmam Taşçıer,
Ezdî Federasyonu Eşbaşkanı
Feleknas Uca ve kurum temsilci-

leri katıldı. Basın toplantısı önce-
si, DDKD Genel Başkanı İmam
Taşçıer, 150 ile 200 arası dele-
genin konferansa katılacağını
belirterek, 60 akademisyen ve
kanaat önderi ile 50 kurumun
konferansa davet edildiğini söyle-
di. Basın metni Kürtçe ve Türkçe
olarak okundu. DTK Eşbaşkanı
Ahmet Türk'ün okuduğu metin
şöyle:  "Kürt halkı 90 yıldır inkâr
ve imha politikaları sonucunda
adı ile özdeşleşen ülkesi Kürdis-
tan’da her türlü insani, dini ve
ulusal haklarından yoksun
bırakılmış, insanlık dışı baskılara
maruz kalmış, büyük acılar
yaşamıştır. Kürdistan halkları
olan Ermeniler, Süryaniler,
Mihelmiler, Araplar ve farklı inanç
gurupları Hıristiyanlar, Ezdiler,
Aleviler ve dindar Kürtler de bu
zihniyet nedeniyle benzer uygula-
malara maruz kalmış, şiddet poli-
tikalarından nasibini almıştır.
Buna karşılık Kürdistan halkı ret
ve inkâr politikalarına karşı her
seferinde haklı olarak direnmiş,
haklarını kazanmak için inanç ve
kararlılıkla mücadele etmiş bu
uğurda büyük bedeller ödemiştir.
20. Yüzyıl Kürt halkı için aynı
zamanda direniş yüzyılıdır.

30 yıldan beri süren savaş da
bu tarihsel sürecin son halkasıdır.
Kürdistan halkı bu dönemde
büyük acılar çekmiş ve direnişi ile
bu sorunun çözümünü dayat-
mıştır. Bu açıdan son aylarda
Devlet ile PKK lideri Sayın Abdul-

lah Öcalan başlayan görüşmeler
bu sorunun çözümü için önemli
bir gelişme olmaktadır. Başlayan
yeni süreç, sadece çatışmaların
durması açısından değil, Kürt
halkının millet olmaktan ileri
gelen hakları için önemli bir

mücadele zemini doğurmaktadır.
Bu açıdan her dinden,

mezhepten, ideolojiden insanların
kendi rengini de koruyarak birlik
içerisinde hareket etmesi Kürdis-
tan’da demokratik, özgür bir
yaşamın kurulması için gereklidir.
21. Yüzyılda Kürt halkının dünya
üzerindeki tüm halklar gibi eşit ve
özgür bir konuma sahip olması
için bu birliğin sağlanması
elzemdir. Tüm Kuzey Kürdistan-
lıların nasıl bir statü istediği, nasıl

bir toplumda yaşamak istediğini
belirlemesi ve ortak talepler, ortak
mekanizmalarda bir araya gelme-
si amacıyla 15-16 Haziran 2013
günlerinde Amed’de 'Kuzey
Kürdistan Birlik Ve Çözüm Kon-
feransı' toplayacağımızı ilan ediy-

oruz."
'Toplanıp dağılacak bir kon-

ferans değildir' 
Basın toplantısı ardından

gazetecilerin sorularını yanıtlayan
Türk, "HAK-PAR ve HÜDA PAR'ın
konferansa katılıp katılmayacağı"
yönündeki soruya, "Doğrusu tüm
Kürdistani siyaset ve örgütlerinin
katılması yönünde yoğun çalış-
malar yürüttük. Bugün görüyoruz
Kürt siyaseti ve örgütlerinin büyük
çoğunluğu burada ama HÜDA-

PAR ve HAK-PAR yok. Umut
ediyorum ki, kararlarını gözden
geçirecekler. Bu konferans Kürt-
lerin geleceğiyle ilgili önemli
kararların alınacağı bir konfer-
anstır. Bu konferansın Kürt tari-
hinde önemli bir yeri olacak olan
bir aktör olacaktır. Hem toplumu-
muzu geleceğe hazırlamak hem
de hükümetle barışçıl süreç
konusunda önemli bir koordi-
nasyon kurulu ortaya çıkaracak-
tır. Bunun çalışmaları kalıcı ola-
caktır, toplanıp dağılacak bir kon-
ferans değildir. Kürtler adına
önemli siyasi hamleler yapacak,
görüşmeler yapacak, kararlar ala-
cak, Kürt halkının geleceğiyle ilgili
halkımızı bu mücadeleye davet
edecek önemli bir işlevi olacak.
Biz buna inanıyoruz ki, artık Kürt
mücadelesi, demokratik zeminde
Kürt halkının ortak mücadelesiyle
önemli noktaya gelecektir" diye
yanıt verdi. 

Konferansın gündem başlık-
ları

- Açılış ve süreç değer-
lendirmesi

- Kuzey Kürdistan'da statü ve
anayasal çözüm

- Kuzey Kürdistan'da toplum-
sal sorunlar ve çözüm arayışları

- Kuzey Kürdistan'da ulusal
birlik ve ortak tutum

- Karar ve sonuç. 
YENİ ÖZGÜR POLİTİKA

Van 4. Ağır Ceza Mahkemesi,
HPG'lilerin Hakkari'de bulunan
Oramar (Dağlıca) Taburu'na yap-
tığı baskında yer aldığı iddiasıyla
yargıladığı tutuklu Selahattin
Memi Nejat isimli tutsağa 758
yılı aşan hapis cezası verdi. 

HPG gerillası tutsağa,
Türk yargı sistemi rekor
düzeyde cezalandırarak, 758
yıl hapis cezası verdi.
Hakkari'nin Yüksekova ilçe-
sine bağlı Oramar (Dağlıca)
Taburu'na 21 Ekim 2007 tari-
hinde yapılan HPG eyleminde yer
aldığı iddiasıyla yargılanan HPG'li
Selahattin Memi Nejat'ın karar
duruşması, Van 4. Ağır Ceza
Mahkemesi'nde görüldü.
Gerekçeli kararın açıklandığı
duruşmaya katılan Nejat, Kürtçe
yaptığı savunmasında, yaka-
landığı zaman emniyetin kendisi
üzerine iftiralar attığını kayded-
erek, gözaltında  tehdit edildiğini
söyledi. Kendisine "Ya sivil insan-
ların isimlerini vereceksin ya da
üzerine suç yükleyeceğiz"
denildiğini ifade eden Nejat, şun-
ları belirtti: "Bu yüzden Oramar
eylemini bana yüklediler. Benim
hiçbir ilgim yok. Eylemden sonra
sadece 8 askeri kampa
götürdüm." Nejat'ın savunmasın-
dan sonra söz alan Avukatı
Mehmet Ali Şen ise, müvekkilinin
gözaltına alındığı zaman işkence
yapıldığını belirterek, müvekkilin-
in bu dosyadaki tek eyleminin
Oramar baskınından sonra Ora-
mar bölgesinden 40 kilometre
uzaklıktaki kamptan 8 askeri
Zap'a götürmesi olduğunu söyle-
di. 

Yüz yılları aşan ceza
Mahkeme heyetinin gerekçeli

kararında, yüzyılları aşan bir ceza
ortaya çıktı. Kararda, tutuklu
Nejat'ın "Devletin birliğini ve ülke
bütünlüğünü bozmak" suçunu
işlediği iddiasıyla ağırlaştırılmış

müebbet hapis cezası ile ceza-
landırılmasına yer verildi. Nejat'ın
21 Ekim 2007 tarihli Oramar
saldırısına katıldığı ve "kamu

görevlilerini kasten öldürme"
suçunu işlediği iddiasıyla 12 kez
müebbet hapis cezası ve Oramar
saldırısına katılarak "kamu
görevlilerini öldürmeye teşebbüs
etmek" suçunu işlediği iddiasıyla
da 17 kez 13 yıl 4 ay hapis ceza-
sı ile cezalandırılmasına kararı
verildi. Kararda, ayrıca Dağlıca
baskınına katılarak 8 askeri "hür-
riyetinden yoksun bırakma
suçunu" işlediği gerekçesiyle 8
kez 5 yıl, "tehlikeli maddeleri izin-
siz bulundurmak" suçundan 8 yıl
4 ay hapis ve 8 bin 320 TL para
cezası, "vahim nitelikte silah
bulundurmak" iddiasıyla da 15 yıl
6 ay hapis ve 5 bin TL para ceza-
sına çarptırılmasına karar verdi.
Tutuklu yargılanan Nejat'a
toplamda 758 yılı aşan hapis ve
13 bin 32 TL para cezası verildi. 

'İnsanlık dışı ceza
Muş E Tipi Kapalı Cezaevi'nde

bulunan Selahattin Memi Nejat
isimli tutsak, gönderdiği mektup-
ta, PKK davasından tutuklu
olduğunu belirterek, ''Türk yargı
sisteminden başka hiçbir yerde
görülmemiş insanlık dışı bir ceza
almış bulunmaktayım. Bu ne
hukukla, ne de insanlıkla bağdaş-
mayan saçma sapan ceza mik-
tarını kamuoyuna paylaşıyorum"
dedi.

SERKAN
KURT/DİHA/ANKARA

Diyarbakır Büyükşehir
Belediye Başkanı Osman Bay-
demir, Irak Federal Kürdistan
Bölgesel Yönetimi’nde faaliyet

yürüten radikal İslamcı partilerden
komünist partisine kadar 14 parti
ve bağımsız gençlik örgütü tem-

silcileri ile bir araya geldi.
KDP, YNK, Goran Partisi,

Sosyalist Parti, Zahmetkeşan
Partisi, İslami Parti, Komünist
Parti gibi partiler ile partilerden
bağımsız hareket eden gençlik
örgütlerinin oluşturan 14 gençlik
örgütü temsilcileri BDP Hewlêr
Bürosu’nu ziyaret etti. Federal
Kürdistan Bölgesi’ndeki
temaslarını sürdüren Büyükşehir
Belediye Başkanı Osman Bay-
demir, BDP Hewlêr Temsilcileri
Cemal Coşkun, M. Ali Aydın ve
Şilan Eminoğlu ile birlikte gençleri
güllerle karşıladı. Gençlik örgütü
temsilcileri Baydemir'in 4 yıllık
yurtdışı yasağının kaldırılmış
olmasından duydukları mem-
nuniyeti dile getirdi. Türkiye'deki
barış sürecini desteklediklerini
söyleyen gençlik örgütleri temsil-
cileri, Kürt gençlerinin her
bölgedeki Kürtleri ulusal birliktelik
konusunda ortaklaşması gerek-
tiğine dair hemfikir olduklarını
belirtti. Gençlik örgütlerinin temsil-
cisi gençler Kürtlerin birliği,
gençliğin sorunları, aralarındaki
iletişim, ulusal birlik gibi konular-

da görüşlerini ifade etti. Her
bölgedeki Kürtlerin büyük sıkıntı
yaşadığını ifade eden partilerin
gençlik temsilcileri farklı partiler-

den gelmelerine karşın
Güney Kürdistan Gençlik
Birliği Derneği etrafında bir
araya geldiklerini belirtti.
Diyarbakır ve Hewlêr’de bir-
inci ve ikinci ulusal gençlik
kongresi topladıklarını ifade
eden partilerin gençlik tem-
silcileri, “Kürdistan Ulusal
Gençlik Meclisi” oluşumun-
da rol almak istediklerini
bildirdi. Bu çabalarıyla

Kürdistan Ulusal Konferansı’nın
hazırlığında bir ön adım atmak
istediklerini belirten partilerin

gençlik temsilcileri, Türkiye’deki
çözüm sürecinde de aktif bir rol
almak istediklerini ve bu kapsam-
da Diyarbakır ile Kandil’e gitmek
istediklerini anlattı.

Baydemir de birbirinden farklı
partilerin gençlik temsilcilerinin
aynı çatı etrafında bir araya
gelmesi, aynı platformlarda yer
almasının önemine dikkat çekti.
Baydemir, “Ulusal birlik özgür-
lüğün altyapısıdır” diyerek, genç-
leri çabalarından dolayı kutladı.
Baydemir; Güney, Kuzey, Doğu
ve Batı’da Kürtlerin haklarına
ulaşması ve özgürlüğüne kavuş-
maları sürecinde pek çok şehit
verdiğini ifade ederek, “En ufak
bir hak büyük bedeller ve
şahadetler sonucu elde edilmiştir”
dedi. Öcalan’ın özgürlüğü için
Federal Kürdistan Bölgesi’nde
yürütülen imza kampanyasının
Türkiye’deki Kürtler üzerinde
heyecan yarattığını ifade eden
Baydemir, Öcalan’ın özgür-
lüğünün barış ve demokrasi
getireceğini söyledi. Baydemir,
Ortadoğu’da hakları için yürüyen
Kürtlerin özgürlüğünün Türk, Arap

ve Fars halklarının aleyhine değil
aksine bu halklara demokrasiyi
getireceğinin altını çizdi.

‘Kadın temsiliyeti sorunu
aşılmalı’

Şilan Eminoğlu da gençlik
grubu arasında kadın tem-
siliyetinin olmamasını ve PÇDK
gençliğinin grup içinde yer
almamış olmasını bir eksiklik
olarak değerlendirdi. Partilerin
gençlik temsilcileri de kadın tem-
siliyetinin önemli olduğunu ve
eleştirinin yerinde olduğunu
bildirerek bunun aşılacağını ifade
etti. Kürdistan Uluslar arası Genç-
lik Organizasyonu’ndan Hemn
Mamrash da PÇDK bürolarının
kapatıldığını, partinin gençlik tem-

silcileri ile ilişkilerinin de olduğunu
ifade ederek, bu eksikliğin
karşılıklı diyalogla aşılacağını
kaydetti. Görüşmenin ardından
partilerin gençlik temsilcilerinden
Hemn Mamrash Baydemir’e
gençlik örgütlerinin rozetini taktı.
Partilerin gençlik temsilcileri, Bay-
demir ve BDP Hewler Büro tem-
silcileri ile birlikte hatıra fotoğrafı
çekti.

Fazıl Mirani ile buluşma
Baydemir ile BDP Hewlêr

Temsilcileri KDP Genel Sekreteri
Fazıl Mirani ile de bir araya geldi.
Hewlêr Divan Otel’deki BDP
Hewlêr Temsilcileri Cemal
Coşkun, Şilan Eminoğlu ve M. Ali
Aydın buluşmada yer aldı. Kürt-
lerin birliği, güncel sorunlar
konusunda görüş alış verişinde
bulunulurken, Baydemir, Miraniye
Ayşe Şan ve Aram Tigran’ın kita-
pları ile Si u Ronahi (Gölge ve
Işık) Atölyesi’nde yapılan Kürt
kadın tablosunu hediye etti.
Mirani, Aram Tigran’ın yaşamının
çok öğretici olduğunu ve büyük
sanatçı olduğunu ifade etti.

www.haberdiyarbakir.com

Kuzey'de hazırl ık tamam

H P G ' l i y e  7 5 8  y ı l  c e z a

Baydemir gençlik örgütü temsilcileriyle buluştu

www.ne
tew

e.c
om



D Î P L O M A T¹ 19 (218)5 3-9 İyun, Hezîran sal 2013

KCK Yürütme Konseyi Başkanı Murat
Karayılan ile Federal Kürdistan Başkanı
Mesud Barzani yaptıkları görüşmede,
Ulusal Konferans konusu tartışıldı.

KCK Yürütme Konseyi Başkanı
Başkanı Murat Karayılan, Suriye’deki
savaştan Ulusal Konferans’a, barışçıl
çözüm sürecinden Hizbullah’a birçok konu-
da önemli açıklamalar yaptı.

Uluslararası güçlerin Suriye’de bir yan-
dan Esad rejimini, diğer yandan da muhal-
ifleri silahlandırmaya hız verdiğine dikkat
çeken Karayılan, bunu, ‘çok ürkütücü’ bul-
duğunu söyledi. Kitlesel katliamların arta-
cağı uyarısını yaptı ve önümüzdeki ay
toplanacak olan Cenevre Konferansı’nın
soruna ‘acil siyasi çözüm bulması gerek-
tiğini’ belirtti. 

Yakın dönemde Federal Kürdistan
Başkanı Mesud Barzani ile görüştüğünü
açıklayan Karayılan, görüşmede Ulusal
Konferans konusunun da ele alındığını ve
birkaç ay içerisinde toplanacağını da
söyledi. Barışçıl çözüm sürecinin Kürtlerin
birliğini güçlendirdiğine dikkat çekerek,
sürecin akamete uğraması halinde konfer-
ansın toplanmasının zor olacağını da
belirtti.

Kandil’in İmralı’da başlayan sürecin
‘ortağı’ olduğunun altını da kalın çizgilerle
yeniden çizen Karayılan, sürecin bir gereği

olarak KCK ve bileşenlerinin köklü bir
değişim ve dönüşümü gündemlerine aldık-
ları bilgisini verdi. Karayılan, önümüzdeki
süreçte bu konuda ’bir takım gelişmelerin
olabileceğini’ söyledi.

PKK'den ayrılanlara çağrı
Geçmişte PKK içinde yer almış ancak

daha sonra şu ya da bu nedenden ötürü
ayrılmak zorunda kalmış olanlar için de bir
değerlendirme yapan Karayılan, "İhanete
bulaşmamış, halka düşmanlık yapmamış
olanlar yeni süreçte yerlerini alabilirler, bu
söylediklerim bu kesimlere yapılmış bir
çağrı anlamına gelebilir" dedi.

Hizbulkontra-Hizbullah meselesi
Karayılan, Hizbullah konusunda ise

şunları söyledi: "Hizbullah geçmişte Kürt
yurtseverlerine karşı cinayetler işledi.
1990’lı yıllarda sıradan yurtseverlerimizi
katletti. Bu çözülmesi gereken bir
meseledir. Fakat Hizbullah 14 yıldan bu
yana artık bu tür bir pratik içinde değildir.
Bunun da görülmesi gerekmektedir.
Hizbullah’ın yeni dönemde her şeyden
önce geçmiş sorununu çözmesi, halka
özeleştiri vermesi gerekir. Bu sorunu çöze-
cek olan Hizbullah’ın kendisidir. Ayrıca
özellikle bizim medyanın da yeni bir dil ve

üslup geliştirmesi gerekiyor. Eskisi gibi
Hizbulkontra demek yeni dönemin gerçek-
liğiyle uyuşmuyor…"

Paris benzeri cinayetler
Kürt sorununun çok bileşenli bir sorun

olduğunu anımsatan KCK Yürütme Kon-
seyi Başkanı, bazı bölgesel ve küresel

güçlerin sorunun çözümünü istemediklerini
belirterek, "Bunlar ellerindeki Kürt kartını
kaybetmek istemiyor, bu yüzden süreci
sabote etmeye çalışıyorlar" dedi. Paris
Katli amı’nın bu nedenle işlendiğinin altını
çizen ve ayrıca yeni dönemde Paris benz-
eri cinayetlerin gündeme gelebileceği
uyarı sında da bulunan Karayılan, bu konu-

da kendilerine bir takım bilgilerin ulaştığını
söyledi. 

Gerillanın geleceği
Türk devleti ve hükümetinin çözüm

sürecine olumlu yanıt vermesi halinde
savaşın sona ereceğini ve Kuzey Kürdis-
tan dağ larında gerillacılık döneminin bite-
ceğini açıklayan Karayılan, PKK‘nin yasal-
laşması gerektiğini belirterek, PKK kadro-
sunun  önümüzdeki süreçte ‘siyasi gerilla’
olarak bir lokma, bir hırka anlayışıyla yeni
toplumun inşasına katılacağını söyledi.
Kuzey’de savaş sona erse de Ortadoğu’da
Kürtlerin silahlı güçleri sayesinde varlık-
larını devam ettireceklerini, gerillaya
Kürdistan’ın diğer parçalarında olan ihtiy-
acın süreceğini vurgulayan KCK Yürütme
Konseyi Başkanı, gerillanın geleceği
konusunda şunları söyledi: "Henüz son
aşamaya varmadan önce kesin bir şey
söylemek mümkün değil. Ancak biz Kürdis-
tan‘da kendi kendini yönetme temelinde bir
paradigma oturtmanın peşindeyiz. Bu aşa-
mada kesin konuşmak için gerçekten çok
erken; son aşamaya gelindiğinde gerillanın
yeni konumunu muhataplarımızla birlikte
ele alabilir, ortak bir çözüm arayabiliriz…"

YENİ ÖZGÜR POLİTİKA

"Cenevre Çağrısı" adlı ulus-
lararası kuruluş Medya Savunma
Alanları’nda KCK yetkilileriyle
görüşerek birlikte çalışma talebini
iletti. Merkezi İsviçre'de bulunan
Cenevre Çağrısı adlı uluslararası
kuruluşun Başkanı Elisabeth
Decrey Warner, Latin Amerika ve
Kürdistan Direktörü Anki Syoberg
ve Ortadoğu Direktörü Mehmet
Balcı, Medya Savunma Alanları’-
na giderek KCK Yürütme Konseyi
Başkanı Murat Karayılan ve KCK
Yürütme Konseyi Üyesi Ronahî
Serhad ile görüştü. KCK yetk-
ilileriyle yaptığı görüşmede,
başlatılan çözüm süreci hakkında
bilgi alan heyet, yürüttükleri işbir-
liğinin de devamından yana
olduklarını kaydetti. Yapılan
anlaşma gereğince HPG’nin
bugüne kadar anti personel
mayınları kullanmadığını, savaş
hukukunu dikkate almalarından
memnun olduklarını belirtti.

'Sizinle çalışmak istiyoruz'
Cenevre Çağrısı Baş kanı

Warner, 2008 yılından itiba ren
HPG ve KONGRA GEL ile yaptık-
ları söz leşme lerin geçerliliğini
korudu ğunu ve Kürt hareketinin
aldığı tedbirlerden memnun

olduklarını vurgulayarak
yakaladıkları bu ilişki düzeyini
devam ettirmek istediklerini ifade
etti. PKK’nin, yaptıkları sözleşm-
eye en sadık kalan örgütlerden
birisi olduğunu belir ten Warner,
"Çözüm sürecine girmiş olsanız
dahi; savaş
kuralları, özellik-
le de kadın ve
çocuk hakları ile
mayın konu-
larında sizinle
çalışmak istiy-
oruz" dedi.

'Üstümüze
düşeni yapıy-
oruz'

Heyete sü -
reç hakkında
bil gi veren KCK Yürütme Konseyi
Başkanı  Karayılan, “Önderliği -
mizin başlattığı çözüm süreci 3
aşamalı bir projedir.  Bu projenin
birinci aşaması olarak esir Türk
askerleri ve personellerini teslim
ettik, ilan ettiğimiz ateşkese bağlı
kalarak gerilla güçlerimiz Kuzey
sahasından geri çekilmeye başla -
dı. Böylece birinci aşamanın

gerekleri yerine gelmiş oluyor ve
ikinci aşamanın başlaması
gerekiyor. Biz üstümüze düşeni
yapıyoruz. Yol temizliğiyle Kürt
halkının özgürleşmesi ve Türki -
ye’nin demokratikleşmesi gerekir.
Eğer devlet de adım atarsa ikinci

aşama başlar. Başlatılan bu
süreç Ortadoğu barışının da yol-
unu açacaktır" diye konuştu.
Cenevre Çağrısı’ nın işbirliği
talebine olumlu yanıt veren
Karayılan, "İlişkilerimizden mem-
nunuz ve devam ettirmek istiy-
oruz. Yaptığımız sözleş melere
bağlılığımızı sürdürüyoruz" dedi. 

ANF/BEHDİNAN

Ateşkes halindeki gerilla güç-
leri Demokratik Çözüm
Yürüyüşü'ne devam ederken
Türk ordusu Muş ve Ağrı'da
operasyon düzenliyor, Medya
Savunma Alanları'nda da alçak
uçuşlar yapıyor. 

HPG Basın ve İrtibat
Merkezi (BİM), Türk ordusunun
kara ve hareketliliğine ilişkin dün
yazılı bir açıklama yaptı. Muş ve
Ağrı'da TSK'nin operasyon
gerçekleştirdiği bildirilen açıkla-
mada gerilla denetimindeki
Medya Savunma Alanları'nda da
alçak uçuşlar yapıldığı doğru-
landı. HPG-BİM'in yaptığı açıkla-
manın ayrıntıları şöyle: 

- 30 Mayıs günü saat 12.00
ile 13.00 arasında Türk
ordusuna ait savaş uçakları
Medya Savunma Alanları
üzerinde alçak uçuş yaptı. 

-  29 Mayıs günü Muş'un
Kızılağaç ilçesine bağlı Şeker
baba tepesi ve Hevser baba
alanına saat 9.00 ile 17.00

arasında operasyon yapıldı. 
- 23 Mayıs günü Ağrı'nın

Doğubayazıt ilçesine bağlı Elê
alanında zıhlı araçlar desteğinde
bir operasyon başlatılmıştır.
Operasyon aynı gün geri
çekilmiştir.

- 28 Mayıs günü
Bingöl'ün Karlıova ilçesi ile
merkez arasında Kevirê
Gavan alanında Soğuk
Çeşme, Azizan, Heciyan,
Xırapan alanlarında hakim
noktalar asker ile korucular
tarafından tutulmuştur.

Muş'a askeri sevkiyat
sürüyor

HPG'nin 30 Mayıs'ta
başla dığı duyurduğu Muş'-
taki operasyona ilişkin yerel kay-
naklardan edinilen bilgilere göre
ise askeri hareketlilik sürüyor.
Dün sabah saatlerinde Muş Alay
Komutanlığı'ndan 3 kirpi tipi
zırhlı araç eşliğinde içinde asker-
lerin bulunduğu 3 sivil minibüs
ve 3 askeri aracın Çiyayê Reş'e

(Kurtik Dağı) doğru gittikleri
belirtildi. Bölgedeki helikopter
hareketliliğinin  de devam ettiği
bildirildi. 

Hakkari de hareketli
Hakkari kent merkezinde de

yoğun askeri hareketlilik dikkat
çekiyor. Önceki gece Zap Vadis-
i'ne doğru zırhlı araç trafiği
yaşandı. Hakkari kent merkezin-
den Zap Vadisi'ne giden çok
sayıda Kirpi tipi zırhlı araç ve yük
kamyonları gece tekrar geri
döndü.  HABER MERKEZİ

PYD Eşbaşkanı Salih Muslim,
bazı partilerin Batı Kürdistan’a
dayattığı iki askeri gücü redded-
erek, “Herkes biliyor ki bir ülkede
iki farklı askeri gücün olması
kardeş kanının dökülmesi anlamı-
na geliyor” dedi. Uluslararası
Barış ve Demokratikleşme (DPI)
örgütünün daveti üzerine Güney
Kürdistan’a gelen PYD Eşbaşkanı
Salih Muslim, birçok Kürt
örgütünün de hazır bulunduğu bir
toplantıya katıldıklarını ifade etti. 

Sökonusu örgütün Arap
muhalefet örgütleriyle de ilişki
içinde olduklarını söyleyen Mus-

lim, “Bu nedenle böylesi bir
toplantı oldukça önemliydi. Ancak
biz özelikle Kürt örgütleri arasın-
daki sorun ve çelişkileri tartıştık.
Bu temelde bu var olan sorunların
çözümüne dönük bazı adımların
atılacağını umuyoruz” dedi.

Rojava sınır kapısının PDK
tarafından kapılmasını halkın
cezalandırılması olarak değer-
lendiren Muslim, sözkonusu uygu-
lamadan işçilerin, hastaların ve
öğrencilerin olumsuz etkilendiğini
belirtti. Partiler arası farklılıkların
zenginlik olarak algılanması
gerektiğini de sözlerine ekleyen
Muslim şunları söyledi: “Rojava
halkına karşı günlük saldırılar
gelişiyor. YPG halkı savunurken
bugüne kadar bu güçler neredey-
di? Şimdi askeri güçler geliştirmek
istiyorlar. YPG direndi, savaş
meydanında kendini ispatladı.
YPG Kürt halkının meşru savun-
ma gücüdür. Kürt Yüksek Konseyi
(DBK) de kabul etti. Kürt halkını
savunmak isteyen herkesi bu
savunma gücü içinde yer almaya
çağırdı. Herkes biliyor ki bir
ülkede iki farklı askeri gücün
olması kardeş kanının dökülmesi
anlamına geliyor. Dêrik,
Serêkaniyê ve Efrîn’de askeri
akademiler açılmış. Halkını
savunmak isteyen her Kürt genci
gelip katılabilir. Hewlêr anlaş-
masında en temel madde savun-
ma gücünün DBK'ye bağlı ola-
cağıydı. Kürt Yüksek Konseyi
olarak hiçbir farklı askeri oluşuma
izin vermeyeceğiz.”

'Ölümler çoğalmasın'

Çok sayıda silahlı çete
grubunun da kendilerini Hür
Suriye Ordusu olarak ilan ettiğini
belirten Muslim, şöyle konuştu:
“Suriye rejiminden kopmuş hırsı-
zlık yapan halkı soyan bazı gru-
plar da kendilerini Hür Suriye

Ordusu olarak yansımaya çalışıy-
or. Bu güçlerin çoğu da dış
devletlere bağlıdır. Gerçek anlam-
da Suriye halkı için savaşan gru-
plar ise azınlıktadır. Bazıları
PYD’nin rejimden yana olduğunu
söylüyorlar. PYD ilk günden beri
rejime karşı savaş halindedir.
Bizim temel yöntemimiz ölümleri
çoğaltmak değil, halkımız için en
kansıza yakın biçimde kazanım
elde etmektir.''

Efrîn ele geçirilmek isteniyor 
PYD'nin Rojava'da Kürt devri-

minin temel parçası olduğunu
kaydeden Muslim, son dönemde
Efrîn'e sıçrayan çatışmalara da
dikkat çekti. Muslim, ''Son dönem-
lerde çatışmalar neden Efrîn’e
sıçradı. Bu alan stratejiktir. Bir
taraftan Şiiler var, rejim güçleri
hakımdır. Diğer taraftan Idlip böl-
gesi var. Efrîni’ ele geçirmek istiy-
orlar. Kürtler direniyor. Önümüz -
deki süreçte daha yoğun çatış-
malar da gelişebilir. Biz Kürtler
olarak kendimizi korumaya hazı -
rız. YPG’nin bu halkı savunmaya
gücü var'' biçiminde ifade etti. 

Ulusal Konferans çağrısı 
PYD Eşbaşkanı Salih Muslim,

Kürt birliğinin önemini vurgula-
yarak, bu süreçte ulusal konferan-
sın düzenlenmesinin de önemli
olduğunu kaydetti. Muslim, Brük-
sel’de yapılan KNK’nin 13. Genel
Kurulu’na katılımın, önümüzdeki
dönemde yapılması planlanan
ulusal konferans için kendilerini
umutlandırdığını kaydetti. 

SALİH FIRAT / ANF/
HEWLÊR 

Karayı lan i le  Barzani  görüştü

Cenevre Çağrısı’ndan ziyaret

Muslim: İki ordu olmaz

TSK operasyon yapıyor
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Dîroka ber û qebîle ango êl û
eşîrên kurdên êzîdî yên li başûrê
Qefqasyayê ronahî dît û bi navê
"Êzdîyên Serhedê"bû kitêb.
Nivîskarê kitêbê Pîr Dîma, di
kitêba xwe de ji bilî gelek
agahîyên civatî û olî yên kurdên
êzîdî, bi awayekî berfireh behsa
êl û eşîrên kurdên êzîdî dike ku
vê gavê li Ermenistanê û Gurcis-
tanê jîyana xwe berdewam dikin.
Êzîdîyên ku Pîr Dîma behsa wan
dike, di destpêka sedsala XIXan
de ji Serhedê derbasî
Qefqasyayê bûne. Di berga dawî
ya kitêbê de li ser peyva ‘ser-
hedê’ hevokekawiha heye:
"Peyva ‘serhed’ bi kurmancî tê
wateya ‘li ser sînor’ û parçeyeka
axa berfireh e li bakurê welêt. Ev
herêm, qezaya Qersê, herêma
Wanê, senceqa Bazîdê û Eleş-
girê digire nava xwe. Di vê
serdemê de, ev herêm di
navbera Rûsyayê û Împaratorîya
Osmanîyan de bibû qada
pevçûnên leşkerî."

Kitêba navborî ji sê beşan
pêk tê. Di beşê yekem û duyem
yê kitêbê de bi giranî behsa
sazîbûna civata kurdên êzîdî,
rêveberîya wê ya navxweyî, pey-
wirên dînî û sazîya rûhanî ya
êzîdîyan tê kirin. Her weha di
heman beşê de cudahîya di
navbera êl û eşîran de jî bûye
sernaveka girîng ji kitêbê. Herçî
beşê sêyem e seranser li ser êl û
eşîran e. Di vê beşê de; dîroka
êzîdîyên Serhedê, êl û eşîrên
êzîdîyên serhedê û warên wan,
êzîdîyên li Ermenistanê û
Gurcistanê bi awayekî berfireh
hatîye ravekirin.

Li gorî ku kitêb eşkere dike,
armanca bingehîn ji kitêbê ew e
ku pêwendîyên eşîr û berekên

kurdên êzîdîyan bi kurdên misil-
man û cînarên wan yên xrîstîyan
re derkevin holê û bi vî awayî
dergeh nû li asoyên heyî zêde
bike.

Xwendevanên kitêbê dikarin
bi xwendina kitêba "Êzdîyên Ser-
hedê" rêya dûvedirêj ya koçberî
û fermanîbûna ber û eşîrên
êzîdîyan ji Çîyayê Şengalê heta
Qefqasyayê bişopîne. Di pêş-
gotina kitêbê de hatîye dest-
nîşankirin ku êzîdî ji bo ku xwe ji
êriş û zordarîyan rizgar bikin cih
û warên xwe terikandine û
revîyane, lê her carê jî piştî
terikandina cih û meskenê bav û
kalan, hêvîya wan ew bûye ku
rojekê vegerin.

Li gorî saloxdana kitêb û
nivîskarê wê, heta demên
dawîyê jî her êzîdîyekî li
Ermenîstan û Gurcistanê ji dîro-
ka binemal û bereka xwe haydar
bûye û her dem xwestîye ku
jîyan û serborîya pêşîyên xwe
bizane. Lê belê rewşa niha kam-
bax e. Hilweşîna Sovyetistanê,
hilweşîna wan bi xwe re anîye,
lewre jî Sovyetistan ji bo
Êzîdîyên Qefqasyayê dewleteka
xêrê bûye. Ev kambaxî bi van
hevokan hatîye şirovekirin:
"Demên dawiîyê pêvajoyeka
berevajî dimeşe. Îro peyhatîyên
wan êzîdîyan, piştî hilweşandina
Yekîtîya Sovyetê warên xwe
dihêlin û li bajarên Rûsyayê û
rojavayê Ewropayê belav dibin.
Ev yek asîmîlasyona wan di nav
gelên binecih de lezgîntir dike." 

Di amadekirina kitêbê de ji
gelek materyal û berhemên
tarîxî, civatî û lêkolînê sûd hatîye
wergirtin. Pîr Dîma heta ev kitêb
anîye pê, serî li gelek berhemên
rûsî, gurcî, kurdî, tirkî û erebî

daye û fikrên zanyar û alimên bi
navê Şerefxanê Bedlîsî, Peter
Lerch, Major Saone, Yuri Kart-
sev, Solomon Yegiazarov,
Vladimir Maevsky, Mele
Mehmûdê Bayezîdî, Mehmed
Xurşîd, Mehmed Emîn Zekî, V.
Nikitin, Şekroyê Xudo, Ordîxanê
Celîl, Celîlê Celîl, E. Vasileva,
Lamara Paşayeva, A.
Menteşaşvili, Emînê Evdal,

Hacîyê Cindî û Xalid Çetoyêv
daye.  Ji kitêba navborî em
agahdar dibin ku kurdên êzîdî bi
giştî beşî ser heft civatên binge-
hîn bûne: Êzîdîyên Kilîsê û
bakurê Helebê (Sûrîyeya îro),
êzîdîyên dorhêla Dîyarbekirê,
êzîdîyên Hekarîyê, êzîdîyên
Tewrêzê, êzîdîyên Şengalê,
êzîdîyên Şêxanê û êzîdîyên Ser-
hedê. Kitêb rave dike ku di sed-
salên navîn de li ser xaka Kur-
distanê mîrîtîyên serbixwe yên
kurdan hebûne û beşê sereke ji
wan niştecihan bi bawerîya xwe
kurdên êzîdî bûne. Çavkanîya vê
agahîyê Şerefxanê Bedlîsî ye û li
gorî wî mîrîtîyên behsa wan tê
kirin ev in: Hekarî, Botan, Behdî-

nan, Dasinî û Şêxan.
Di berhema "Êzdîyên Ser-

hedê" de bi tabloyan; navê êl û
eşîran, tevî hejmara endamên
wan û deverên ku lê dijîn hatine
dayîn. Yek ji belgeyên girîng jî
ew belge ye ku behsa binecihbû-
na êzîdîyên Ermenistanê dike.
Di belgeyê de li gorî salên
1930yî, li navçe û gundan navê
gelek berek, êl û eşîran hatine
dayîn. Li gorî vê belgeyê navên
çend êl û eşîrên li gundên navçe
û herêmên Ermenistanê weha
ne: Mendesorî, Bûtkî, Recevî,
Dasinî, Kurtikî, Anqosî, Çûxreşî,
Reşî, Stûrkî, Sîpkî, Rojkî,
Qazanî û Beyndûrî. Hejmareka
mezin ji van êl û eşîrên kurdên
êzîdî, di kitêbê de cih ji xwe re
terxan kirine û nivîskarê kitêbê
yek bi yek behsa van eşîran û
taybetmendîyên wan dike.

Beşeka girîng ji vê kitêbê
"cudahîyên di nav êl û eşîran
de" ye. Nivîskar di vê beşê de
behsa gelek cudahîyan dike û ji
çend rewşenbîrên kurd
nimûneyan tîne. Emînê Evdal
yek ji wan kesan e: "Li Kurdis-
tanê jin li ser rû û destên xwe
deq an hêker dikutan. Her çiqas
ola êzîdî qedexe jî dike. Meriv
dikaribû bi hejmara deqan
têderxista ka ew jin ji kîjan êl û
eşîrê ye." Nivîskar eşkere dike
ku di axaftina kurdî/kurmancî de
jî êl û eşîr devokên cuda bi kar
tînin û dema ew diaxivin, meriv
dikare pê derxe bê ka ew ji kîjan
êl û eşîrê ne. Cudahîyeka din jî
ew bûye ku ji hemû êzîdîyên
Sovyeta berê, tenê Bera Şevav
Begê Mamtacî çilê havînê û çilê
zivistanê pîroz dikin.

Nivîskarê kitêbê Pîr Dîma
rojhilatnas û zanayekî ol û dîroka
êzîdîyan e. Sala 1978an li Tiblîsa
Gurcistanê di nav malbateka
êzîdî de hatîye dinyayê. Malbata
kalikê wî ji gundê Hecelîya Wanê

ji ber zilm û zorê derbasî Gurcis-
tanê bûye.

Orijînalê kitêbê bi rûsî ye.
Ezîzê Cewo ji rûsî wergerandîye
kurdî. Prof. Albert Menteşaşvili û
Dr. Lamara Paşayeva redak-
torîya kitêbê kirine.

Ji bo ku êzîdî tarîx û
zehmetîyên bav û kalên xwe û
eslê xwe winda nekin, Pîr Dîma
berhemeka weha amade kirîye.
Li gorî wî tarîxa êzîdîyan kêm
hatîye berhevkirin û wî hewl
daye tiştên nivîskî û gotinên
mezinan bîne cem hev, analîz
bike û bi berhemeka nivîskî
pêşkêşî gel bike.

Şayanê gotinê ye ku kitêb ji
pêvekekê pêk tê û di wê beşê
pêvekê de çend name û raporên
girîng hatine bicihkirin. Yek ji wan
nameyan, nameya Mîrze Axa
ango Mîrzikê Zaza ye ku li Rid-
wana Deşta Xerzan dijî. Mîrze
Axa 22yê Gulana 1830yî sebaret
bi hatina wî ya Patnosê ji Graf
Paskeviç re nameyekê dinivîse û
dibêje ku ew bi hatina wî
kêfxweş e û behsa 1500 siwarî û
5000 leşkerên xwe dike. Li gorî ji
nameyê dîyar dibe, Mîrze Axa
dilsozîya xwe ya bo generalê
ûris eşkere dike û eşkere dike ku
tirk wî wekî neyarê xwe dibînin.
Mîrze Axa di heman nameyê de
behsa çend şandeyên xwe dike
ku çûne, lê nema ji wan haydar
e. Her wiha Mîrze Axa di dawîya
nameyê de ji generalê ûris
Paskeviç xwestîye ku ew bi
qasidên wî re, dermanê çavan ji
bo kurê wî bişîne. Em wekî
jêrenot ji heman nameyê agah-
dar dibin ku xelateka ji qedîfa sor
bo Mîrze Axa, tevî dermanê
çavan 28ê Kanûna sala 1831ê li
Petros Xazarov hatine spartin.

Êzdîyên Serhedê (Sedsala
XIX-Destpêka Sedsala XX), Pîr
Dîma, Weşanên Do, Stenbol,
kurdî, 176 rûpel

KCK Yürütme Konseyi
Başkanlığı, Batı Kürdistan
halkının ve siyasi güçlerin bir-
liğinin “hayati bir sorun” olduğunu
belirterek, aralarındaki ayrılıklar
ne olursa olsun, Rojava'daki tüm
yurtsever-siyasi güçleri birlikte
hareket etmeye çağırdı.

KCK Yürütme Konseyi
Başkanlığı, 2004 yılında geril-
lanın başlattığı “1 Haziran Hamle-
si”nin 9’uncu yıldönümü dola yı -
sıyla yaptığı açıklamada, Rojava'-
daki duruma dikkat çekerek, Kürt

Yüksek Konseyi (Desteya Bilind a
Kurd) çatısı altında tüm bölgel-
erde ortak-demokratik yönetim-
lerini kurmaya, tek elden
yönetilen güçlü bir savunma sis-
temi ile kazanımlarını savunmak
için bugüne kadar yürütülmekte
olan tarafsız üçüncü çizgiyi
sürdürmeye çağırdı.

Uluslararası Komplo'nun inkar

ve tasfiye konseptine karşı
Kürdistan gerillası tarafından
başlatılan tarihi 1 Haziran
Atılımı’nın 9. yıldönümü vesile-
siyle yazılı bir açıklama yapan

KCK Yürütme Konseyi Başkan-
lığı, bu tarihi hamleyle başlatılan
aktif savunma sürecinin, düş-
manın dayattığı yok etme
sürecine önemli bir cevap olup

tıkanan Kürt sorununda çözüm
arayışını geliştirme yolunda
önemli gelişmeler yarattığını vur-
guladı. Halkın, 1 Haziran hamlesi
temelinde gerilla ve serhildan
alanlarında geliştirdiği savunma
ve direniş sürecinin Kürt sorunun-
da çözümü olmazsa olmaz bir
biçimde dayattığı belirtilen açıkla-
mada, "Eğer bugün bir çözüm

sürecinden bahsediliyorsa ve
Kürt sorununun diyalog yoluyla
çözümü gündeme girmişse bilin-
meli ki bundaki en büyük faktörler
Önder Apo'nun kararlı duruşu ve

direnişi ile 1 Haziran Atılımı
temelinde Kürdistan Özgürlük
Gerillası’nın yürüttüğü direniş,
kahraman şehitlerimizin ödediği
bedel ve halkımızın gösterdiği
fedakarlıktır. Bu nedenle bugün
yaşanan gelişmeler 1 Haziran
Atılımı’nın bir eseri olarak
görülmelidir" denildi. 

Kürdistan halkının özgürlük
mücadelesini yeni bir aşamaya
taşıdığı kaydedilerek, “Demok -
ratik Kurtuluş ve Özgür Yaşamı
İnşa Hamlesi”ne dikkat çekildi:
"Bu yeni hamle sürecinin barış ve
Kürt sorununda kalıcı çözümü
kesinleştirmesi, Önder Apo ve
Kürt halkının özgürlük süreci
olarak başarıya ulaşması için tüm
gerilla güçlerimiz de 1 Haziran
Atılımı ruhuyla sürece yaklaşacak
ve halkımızın yıkılmaz iradesini
temsil edecektir.”

Rojava'daki direniş
KCK Yürütme Konseyi

Başkanlığı açıklamasında Batı
Kürdistan’daki gelişmelere işaret
etti ve birlik mesajı verdi: “19
Temmuz 2012 günü Rojava
halkının kendi öz yönetimlerini
ilan etmesi ardından bu parçada

yaşayan halkımıza karşı çeşitli
kesimlerden, çok yönlü saldırılar
geliştirilmektedir. Halkımızın
kendi öz yönetimlerini kurması ve
irade olmasını hazmedemeyen

güçler çeşitli gerekçelerle
saldırılarını gündemleştirmekte-
dirler. Arap şovenizmi ile Türk
devletinin inkar siyaseti ve onların
işbirlikçiliğine soyunan bazı marji-
nal grupların, halkımızın
kazanımlarına dönük saldırıları
gelişmektedir. Bu saldırılara karşı
Rojava halkımızın yürüttüğü irade
savaşı çok anlamlı ve tarihsel bir
öneme sahip bir direniştir. Öz
gücüne dayanan Rojava halkının,
gelişen alçakça saldırılara karşı
varlığını ve iradesini koruma
mücadelesi aynı zamanda bir
insanlık mücadelesidir. Başta son
dönemde saldırıların yoğunlaştığı
yurtsever-kahraman Efrîn
halkımız olmak üzere tüm Rojava
Kürdistanı'ndaki halkımızın YPG
etrafında kenetlenerek göstermiş
olduğu bu tarihi direnişi selamlıy-
oruz. Bu direniş, var olma, irade
olma ve özgürleşme direnişidir.
Tarihi boyunca büyük zulümlere
göğüs germiş Rojava halkının,
nereden gelirse gelsin baskılara
karşı boyun eğmeyeceğine ve
özgür iradesini her koşul altında
temsil edeceğine inanıyoruz.
Kürdistan Özgürlük Hareketi

olarak, içinden geçmekte olduğu-
muz bu tarihi günlerde Rojava'da
halkımızı yalnız bırakmaya-
cağımızı, onların yanında olduğu-
muzu ve bu kutsal direnişlerinin
başarısı için dayanışma içerisin -
de olacağımızı vurguluyoruz.

Saldırganlara uyarı
Halkımıza karşı bu hunharca

saldırıyı yapan güçleri uyarıyor,
saldırılarını durdurmaya,
halkımızın haklı davasına ve var
olma iradesine saygı göstermeye
çağırıyoruz. En kutsal hak olan
kendini savunma ile var olma ve
özgürce yaşama hakkı dışında bir
amacı olmayan halkımıza karşı
geliştirilen bu saldırıların derhal
durdurulması için ilgili güçleri
uyarıyoruz.

Birlik hayatidir
Bölgemizde, ülkemizde ve

Rojava Kürdistanı'nda çok tarih-
sel gelişmelerin yaşandığı bu
aşamada, Rojava'daki halkımızın
ve siyasi güçlerin birliği hayati bir
sorundur. Aralarındaki ayrılıklar
ne olursa olsun, Rojava'daki tüm
yurtsever-siyasi güçleri birlikte
hareket etmeye, Kürt Yüksek
Konseyi (Desteya Bilind a Kurd)
çatısı altında tüm bölgelerde
ortak-demokratik yönetimlerini
kurmaya, tek elden yönetilen
güçlü bir savunma sistemi ile
kazanımlarını savunmak için
bugüne kadar yürütülmekte olan
tarafsız üçüncü çizgiyi sürdürm-
eye çağırıyoruz."

YENİ ÖZGÜR POLİTİKA

KCK'den birlik çağrısı

Pîr Dîma “Êzdîyên Serhedê” 
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AVESTA KURD - Jina Polonî
Dr. Joanna Bochenska, di Enstî-
tuya Zankoya Jagillonian a
Poloniya de, di beşa Xebatê Ari-
ental de li ser çand û wêjeya
Kurdî dersê dide. Dr. Bochens-
ka destnîşan kir, ku zarok
pêşeroja civakê ye, lewma bang
li malbatên Kurd kir ku bi
zarokên xwe bi Kurdî biaxivin.

Jina Polonî Dr. Joanna
Bochenska, di Enstîtuya
Zankoya Jagillonian a Poloniya
de, di beşa Xebatê Ariental de li
ser çand û wêjeya Kurdî dersê
dide.  Dr. Joanna Bochenska
cara yekem çand û wêjeya
Kurdî çawa naskir, di çanda û
wêjeya Kurdî de tiştê herî bala
wê kişan çibû, ev çend salin bi
vê xebatê re mijûl dibe, di vê
derbarê de heya niha çi kar
kirine, li gor wê wêjaya Kurdî
çiye û di berbarê projeyê wê yê
li ser çand û wêjeya Kurdî ji
ajansa ANF’ê re axifî.

“Di nav gelên din ye cîhanê
de dema bahsa Kurdan tê kirin
kuştin, êş, pênaberî, şer û
maxdûrî tê bira mirovan” ev got-
inên Dr. Joanna Bochenska ji bo
civaka Kurd gelek tişta îfade
dike. Ji ber ku di qada
navnetewî de gelê Kurd zêde
nehatiye naskirin di warê çand û
wêjeyê de jî zêde nayê naskirin.
Ji ber vê yekê li welatên xerîbiyê
kar û xebatên li ser çand û
wêjeya Kurdî tê kirin pir bi wate
ye. Bi taybet çand û wêjeya
Kurdî ku îro xwedî
kevneşopiyek dîrokî ye ji hêla
netewên din jî naskirina wan ji
bo Kurda serfiraziyek mezine.
Di vê debarê de jina Polonî Dr.
Joanna Bochenska ya di Enstî-
tuya Zankoya Jagillonian ya
Poloniya de di beşa Xebatê Ari-
ental de li ser çand û hunera
Kurdî dersa dide, me xwes kar û
xebatê wê ji nêz ve nasbikin. 

Cara yekem we çand û
wêjeya Kurdî çawa naskir. Tişta
ku herî bala we kişand çibû.
Hûn dikarin vê bi me re par
vekin?

Min cara yekem Kurd û
çanda Kurdî 13 sal berê naskir.
Ez ji bo li ser wêjeya Rûsî û
akademiya sînemayê bixwînim
hatibûm Moskowayê. Li vir min
Kurd naskir bala min kişandin.
Di serî de min çend pirtûkê ku li
ser çand û wêjaya Kurda bi Rûsî
hatine nivîsandin min kerî û
xwend. Ev mijar ji bo min nû bû
û bala min pirtir dikişand ser
xwe. Ji ber vê yekê min xwest
teza xwe ya doktora li ser wêja
çand û rewşa Kurdê Bakûrê
Kurdistanê bikim. Ji ber vê yekê
di serî de min xwest zimanê
Kurdî fêr bibim. Beriya ku ez fêrî
zimanê Kurdî bibim bi alîkariya
wergerê min çanda Kurdî
dixwend. Lê niha ez fêrî Kurdî
bûme mirov wêjeyê bi zimanê
wê yê orjînal bixwîne xweşe ev
yek dilxweşiyekê dide dilê min.
Ez dixwazim ev berhemên Kurdî
ji bo zimanêndin jî werin
wergerandin. Bi taybet ji bo
zimanê min yê zikmakî zimanê
Polonî. 

Li ser çand û wêjaya Kurdî
we ti berhemê we hene. Hûn di

astê de li ser çand û wêjeya
Kurdî kar dikin?

Di sala 2011’an de li ser
çand û nasnameya Kurdî pirtû-
ka min hat çapkirin. Navê
Pirtûkê bi Kurdî “Di nav tarî û
ronahiyê de nasname û wêjaya
Kurdî” ye. Piştî min pirtûk
nivîsand û şûn ve min des bi
wergera çîrokê Kurdî kir. Ji ber
ku çîrokê Kurdî xwe û balkêşin
bala mirovan pir dikşînin. Ji van
çîrokan çend ji wan bi zimanê
Polonî dê bên çapkirin. Di vê
dema dawî de min û çand
hevalê xwe yê Polonî ji bo pêşx-
istina Kurdolojiyê li Polonya me
proje nivîsand. Ev projeya me
hat qebûl kirin û niha em di
çerçoveya pêşxistina wêjaya
Kurdî karê xwe berdewam dikin.
Bi saya vê projeyê em hewil
didin ku bi cihana derve re jî
têkevin tekîliyê. Ez hewil didim
ku her sal biçim Kurdistanê bi
taybet jî Bakûrdistanê lê di van
salê derbasbûyî de ez çûm
Başûrê Kurdistanê jî. 

Li gor we di civakê de rola
çand û wêjeye çiye?

Li gor min pêwîste mirov
civakê tenê bi mile wê yê siyayî
negre dest. Ji ber ku ew ji
beşekî yê civakê ye. Lê çand û
wêje dîroka civakane. Pêwîste
ew bên famkirin û bên xwendin.
Bedewiyên çanda Kurdî pir
girîngin lê, mixabin dema îro
mirov qala Kurd û Kurdistanê tê
kirin şer, pevçûn, mirin, pen-
abertî û hwk. Tişt tên bîra
mirovan. Ev ne raste li gor min
pêwîste aliyê din yê jiyanê jî bê
dîtin. Çanda û wêjaya Kurdî pir
dewlemende ev dewlemendî
pêwîste nebe qurbana van
pêşbîryara. Pêwîste Kurd jî bê
tirs û xem têkevin nav çanda û
wêjaya xwe. Bi taybet wêje
tiştekî wisaye ku heya mirov bi
giştî nekeve nav wê û pê mijûl
nebe mirov tiştekî jê famnake.

Di çand û wêjayê de rola
fîlma hûn çawa dinirxînin. Bi
vê ve girêdayî hûn fîlmên
Kurdî dişopînin an na?

Di van salên dawî de sine-
maya Kurdî jî pir derdikeve pêş.
Bi taybet di warê çand û wêjeyê
de serkeftinê baş bidest dixe. Ez
ji xwe gelek caran qala sine-
maya Bahman Ghobadî dikim.
Bi saya flîmên wî cîhana derve jî
çanda û wêjeya Kurdî nas dike.
Ji ber pirtûkên Kurdî kêm tên
wergerandin û di cîhanê de
çand û wêjaya Kurdî zêde nayê
naskirin mirov li ser vê mijarê
zêde lêkolînan nakin. Lê bi saya
van flîmên sînema gelên din jî
çanda û wêjaya Kurdî nas dikin. 

Di warê çand û wêjeya Kurdî
de çavkaniya herî mezin deng-
bêjiya Kurdî ye. Hûn dengbêjiyê
çawa şîrovedikin. Li gor wê
dengbêjî çiye?

Bêgûman keveşopiya deng-
bêjî tiştekî pir girînge. Di wêjeya
Kurdî de gelek nivîskar di nivîsê
xwe de bi awayekî pir hêja qala
dengbêjiyê dike. Piştre ez bi
wêjeya Kurdî re mijûlbûm û şûn
ve dengbêja jî gelek bala min
kişand. Ji ber vê yekê ez çûm
Amedê mala dengbêja. Tişta
min bi çavê xwe dît tiştê pir hêja

û delal bû. Li gor min dengbêjî
ferhenga ziman û wêjeyê ye.
Dengbêjî di warê ziman, wêje,
civakî û axlaqî de civakê jî per-
werde dike. Ji ber ku di sitranê
denbêjî de şêwazê jiyanê tê
gotin. Ji ber ku dengbêjê Kurd
jiyana xwe kirne sitran ev yek
kevneşopiya Kurda ya bi hezar
sala radixe ber çava. Ev
kevneşopıya dengbêjî ji bo
pêşeroja gelê Kurd jî pir girînge.
Her wiha niha gelek kes bi vê
çandê re mijûl dibim min ev yek
li Amedê mala dengbêja dît û ez
bivê gelek keyf xweş bûm. Di
heman demê de çanda degbêjî

ji bo wêjeya Kurdî ya nûjen jî
çavkaniyek mezine. Niha gelek
nivîskar, helbestvan, çîrokva,
senarîst û hûnermend ji vê
çavkaniyê sûd werdigrin. Ji ber
vê yekê çand û wêjeya Kurdî
her roj xwe nûh dike û pêş dike-
va.     

Rola ziman li ser wêjeyê
çiye. Hûn jî fêrî zimanê Kurdî
bûne zahmetiyê ziman li ser
çand û wêjeyê hûn çawa
dinirxînin? Bi vê ve girêdayî
Kurd bi zimanekî ne fermî ve
çanda wejaya xwe diparêzin
hûn li ser vê çibêjin? Gelo ziman
pêşnekeve çand û wêje pêş
dikeve?

Bêgûman wêje bi ziman,
ziman bi wêje pêşdikeve. Gelê
Kurdi heya roja îro zimanê xwe
parastiye. Lê pêwîste ev ziman
bibe zimanê perwerdeyê jî. Ji bo
vê gelê Kurd tekoşînekê dide
meşandin. niha hêdî hêdî
encamê xwe digre ev tekoşîn.
Lê ne wek Tirk dibêjin ji sala
bêncemîn û şûn ve pêwîste ji
dibistana seretayî heya
zanîngehê bi zimanê Kurdî per-
werde bê dayîn. Ger zimanê
Kurdî bibe zimanê perwerde wê
demê di warê wêjeya Kurdî jî de
dê gelek pêşketinên baş bê
çêkirin. Wê demê gelek ciwan jî
dê bi vî zimanî kar bikin. Ziman
wisa pêş dikeve. 

Ez bi xwe Polonî me heya
demekê zimanê me jî qedeqe-
bû. Lê m bi zimanê xwe kar û
xebatê xwe dikir. Em li benda
biryarekî nivîski yê dewletên
serdest neman. Pêwîst gelê
Kurd jî, ji bo pêşxistina zinanê
xwe yê zikmanî ji xwe re ti
astengiya nebîne. Dibe ku
dewletên serdest mafê perw-
erde û bi zimanê xwe yê zik-
makî axaftin nede yan jî dereng

bide ger mirov li benda van bîne
ziman pêş nakeve. Niha li
Tirkiyê li kolanan axaftina bi
Kurdî neqedexeye ji ber vê yekê
pêwîste Kurd bi zimanê xwe
biaxife û çi bi turîst yan çi jî bi
kesên tên heremê re Kurdî biax-
ifin. Zimanê xwe bi wan bidin
naskirin. Evyek min li Bakûrê
Kurdistanê dît lê kême pêwîste
pirtir pêşbikeve. Bi vî awayî bala
kesên din jî mirov dikare
bikîşîne ser zimanê xwe û çand
û wêjeya xwe bi wan bide
naskirin.  Çareseriya pirsgirêka
ziman ne tene problema
dewletê ye. Li gor min ger dilê

mirov bixwaze û xwesteka mirov
hebe ti astengî nîne. Min
zimanê Kurdî qet nebihîstibû
cara yekem çîrokek Kurdî ji bo
Rûsî hatibû wergerandin min ew
xwend û pir bala min kişan gelo
ev bi zimanê resen çawa hatiye
nivîsandin. Ji bo vê ez bi zimanê
Kurdî re mijûl bûm û fêrî ziman
bûm. Ger mirov bixwaze ti
astengî nîne. Ji bo pêşketinê
pêwîste mirov di serî de sînorê
di mejiyê de ji holê rake. Niha
rojname, kowar, pirtûk û gelek
sîteyê înternetê yê bi Kurdî
hene. Di vî warî de derfetekî pir
baş heye. Pêwîste gelê Kurd vê
bibîne. Di serdanê xwe yê Kur-
distanê de min dît ku Kurd bi
çanda xwe re mijûlin dev ji
çanda xwe bernedane. Nabêjin
qedexe hene. Raste dibe ku
astengî hebin lê ji bo pêşxistin û
berdewamiya çanda xwe jî
tekoşînek tê dayin bi xwedî der-
ketina çandê ev tekoşîn bi wate
dibe. 

Tekoşîna gelê Kurd ya ji bo
pêşxistina çand û wêjaya xwe
hûn çawa dinirxînin. Li gor we
karên tê kirin besin an na?

Gelê Kurd ji bo çanda xwe
pêş bixe gelek saziyê çandî jî
avakirine. Di serdana xwe ya
Kurdistanê de min serdanî
navenda çand û huner ya
Cigerxwîn û Nûbaharê kir. Ez bi
wan gelek keyf xweş bûm. Bi
saya rêxistinên vî rengî çand
pêş dikeve. Kurd ev derfetên ku
bi dest xistine baş bikartînin. Ji
bo Kurdê ku dixwazin bi çand û
wêjeya Kurdî re mijûl bibin gelek
derfet hatine afirandin. Ev yek
cihê keyf xweşiyê ye. Pêwîste
malbat bi zakorê xwe re bi Kurdî
biaxifin. Ji bo malbat bi zarokan
re biaxifin pêwîstî bi ti destûra
nîne. Ger malbat xwe bidin

bende dewletê û destura bi
zimanê xwe yê zikmakî axaftinê
ziman pêşnakeve. Ji bo vê jî ez
dibêjim Kurd dikarin bi taybet
malbat bi zarokên xwe re kam-
panya bi zimanê zikmakî axaft-
inê despêbikin. Ji ber ku zarok
pêşeroja civak û çanda Kurdî ne
û ji bo ev çanda kevnar neyê
wendakirin bi zaroka xwedî lê
derketin ya herî başe. 

Çand û wêjeya Kurdî kev-
nar e. Lê hûn zêdetir bi milê
wê yê nûjen ve eleqedar dibin.
Li gor we di roja me ya îro de
wêjeya Kurdî ya nûjen d içi
astê de ye?

Di nav Kurdan de gelek
nivîskarên cûrbecûr hene. Dibe
ku hemû nivîskar wek hev
nefikirin û heman tiştî
nenivîsînin. Car caran tiştê cûda
dibe bên nivîsandin. Bi vî awayî
fikrên nûh derdikevin holê. Her
dem bi gotinên xweş û şêrîn
xeletiyê civakê nayên naskirin û
nayên famkirin. Ji ber vê yekê
pêwîstî bi her rengî nerînê heye.
Di vî warî de wek Ahmedê Xanî
jî dibêje “pêwîste mirov riya xwe
ya tarî jî bibîne, daku riya çare-
seriyê bibîne.”

Ji bo pêşerojê çi projeyê
we hene. Hûn dixwazin vê
derbarê de çi bikin. Di xeyalê
we de çi heye? 

Ji bo li Poloniyayê li ser çand
û wêjeya Kurdî kar bê kirin û li
ciwana pêşî were vekirin ji
dewleta Polonî yan jî ji ti saziyên
cûda ti alîkarî me nedît. Lê di vê
çerçoveyê de ger alîkariya Kurd
bi me re nebûya me nedikarî
karê xwe ewqas pêş bixin. Ji bo
alîkariya hevalên min yê Kurd bi
riya we ez sipasiya wan dikin. Di
rojê pêşiya me de emê di der-
barê çand û wêjeya Kurdî de li
enstutiyê dersan bidin. Ev yek ji
bo me girînge. Ev derfet bi
hesanî nehatin bidest xistin.
Niha bi baldariyek mezin em li
ser vê disekinin. Ev yek ji bo
gelê Polonî jî başe. Her wiha ji
bo gelê Kurd jî pir başe ku çand
û wêjaya civaka wan tê naskirin.
Li ser çand û wêjeya Kurdî
lêkolînên me berdewam dikin.
Ger em encamên baş di xebatê
xwe  de bidest bixin emê di
demê pêş de di derbarê vî karî
de senterekî vekin. Bi vî awayî
dê çand û wêjeya Kurdî baştir
bê famkirin.     

ANF -RIŞ QOSER -
MOSKOWA

Jina Polonî dersên çand û wêjeya Kurdî dide
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Divê Serokwezîr Ji Gel
L ê b o r î n ê  B i x w a z e

Serokê Giştî yê CHP’ê Kemal Kiliçdaroğlu bûy-
erên li parqa geziyê nirxand. 

Serokê Giştî yê CHP’ê
Kemal Kiliçdaroğlu, piştî civî-
na “Se ro kên Xwedî Tec rube
Diaxivin” a li Stenbolê pirsên
rojnamegeran ber sivandin.

Kemal Kiliçdaroğlu ji bo
buyerên Parqa Geziyê got,
civak di mijara demokrasiye de bertek nîşan da.
Kiliçdaroglu wiha axivî, “Civak, di mijara azadî û
demokrasiye de bertekek mezin nîşan da. Buyera
ku li Parqa Geziyê dest pê kir, heke bala hemû
cihanê dikşîne û li her bajaran heke çalaki dibin, ew
jî nîşanî me dide ku hikumeta AKP bi zordarî tevdi-
gere.” Kiliçdaroğlu idîayên keysperestiyê bersivand
û got, ez wek welatîyek sivîl çûm wêderê.

Serokê Giştî yê CHPê Kemal Kiliçdaroglu  “Ez
wek welatiyek sivîl çûm wê derê. Ji bo ku piştgiriyê
bidim çalakvanan çûm. Çalakiya ku li wê derê hat
kirin çalakiya CHP’ê nebû. Mîtinga ku hatiye kirin jî
mîtinga CHP’ê nebû. Me berpirsiyarek hilda û em li
gor vê tevgeriyan.” Rêberê CHP’ê got hewceye ku
Serokwezîr Recep Tayyip Erdoğan ji gel lêborînê
bixwaze. Kiliçdaroğlu: “Divê Birêz Serokwezîr
bizane ku tevî gel nikare bibe desthilatdar. Di
demokrasiyan de hêzê herî mezin gel e. Divê
Serokwezîr Erdoğan ji gel lêborînê bixwaze. Gelo
wê lêborîn bixwaze yan na nizanim. Lê ez li bendê
me ku divê Erdoğan derkeve li ber gel û bibêje me
zordarî da ser we hûn jî li hemberî vê zordariyê
bertek dan ez ji we hemûyan lêborînê dixwazim.”

Derî yekalî  hate vekirin
Bi biryara hukumeta Kurdistanê îro piştî nîvro

deriyê Pêşxabûrê di navbera Kurdistana Başûr û
Rojava de hate
vekirin. Derî bi
armanca karûbarên
insanî hate vekirin.
Tenê xwendevanên
Rojava ku li Başûr-
bûn û herweha
new x weş dikarin
vegerin.

Derî yekalî û tenê ji bo demekî hatiye vekirin. Ji
aliyê din hate pirsgirêkên heyî bi temamî neyên
çareserkirin derî bi temamî nayê vekirin.Di vê der-
barê de hinek hêz û taybetî PYD behsa Desteya
Bilind dikin. Li gora agahdariyên me ji berpirsên
PDKS standîn, Desteya Bilind tu fonksiyonek xwe
nemaye û dezgeheke tenê bi biryarên PYDê kar
dike û di bin xizmeta PYDê de ye. Heta niha jî
civînek bi temamî pêkneaniye.

Li gora nûçeya ANFê li Diyarbekirê Platforma
Pişgiriya Rojava  civînek kiriye û ji Hukumeta Kur-
distanê daxwaz kiriye ku derî veke.  Li Bakurê Kur-
distanê Platforma Pişgiriya Rojava (KCD, BDP,
OSP, DDKD, Gruba Diyalogê ya Dicle û Firat,
Insîyatifa Azadî, KADEP) daxwaz dike ku Desteya
Bilind wek muxatab bê girtin û dibêjin ew temsila
Kurdên Rojava dike. Gelo agahdariya vê Platformê
çikas ji Rojavayê Kurdistanê heye. Yan jî tiştên
PYD tenê dibêjin wek rastiyê qebûl dikin û li gora
wê jî helwestan digrin. Ev cihê pirsêye. 

AVESTA KURD / Berî
nîvroya îro pênçşem 30.05. 2013
li Selahedîn birêz Mesûd
Barzanî Serokê Herêma Kurdis-
tanê pêşwaziya birêz Osman
Baydemîr Serokê Bajarvaniya
Mezina Amed û şanda li gel kir.

Li destpêka hevdîtinê de
Serokê Bajarvaniya Mezina
Amed xweşhaliya xwe li serdana
Kurdistanê û hevdîtina li gel
Serok Barzanî derbirî û spasiya
wê pêşwaziyê jî kir ku li Kurdis-
tanê da lê hatiye kirin û ji bo
koça dawiya xûşka rêzdar
serxweşiya xwe û partiya xwe jî
bi Serok Barzanî ragihand. Paşê
Baydemîr destxweşiya li wan

pêşketinan kir ku li Herêma Kur-
distanê li warê avadankirin û
azadiya siyasî ve hatine holê û
balkişand li ser wê yekê ku niha
hemû cîhan temaşa rojhilata
navîn dike û kêşeya Kurd bala
hemû aliyekî rakêşiye. Her wiha
gelê Kurd li Bakûrê Kurdistanê jî
hêviyê li ser başûr çandiye û
berdewam çav û guh li pêvajoya
siyasî û helwesta fermî ya serkir-
dayetiya siyasiya Herêma Kur-
distanê ya li ser kêşeya Kurd li
Tirkiyê ye. Baydemir ji Barzanî
xwest ji bo pêvajoya aştiyê bibe
alîkar û destekê bide wê pêva-
joya çareseriyê.

Ji aliyê xwe ve Serok Barzanî

bi xêrhatina şanda mîhvan û
spasiya Serokê Bajarvaniya
Mezina Amedê kir û Herêma
Kurdistanê bi mala hemû Kurdek

zanî û yarmetîdana Kurdên
perçeyên din bi erkekî nîştîmanî
da zanîn. Li beşekî dinê axaftina
xwe se Serok Barzanî balkişand
li ser wê yekê ku kêşeya Kurd li
Tirkiye hengavên baş avêtiye û
bi sedema pêvajoya aştiyê

hêviya çareseriya kêşeya Kurd
zêdetir dibê. 

Serok Barzanî di derbarê
kêşeya Kurd li rojhilata navîn de
got: "Niha serdema zêrîne ji bo
gelê Kurd, ji ber ku neyarên wê li
helwestekî lawaz dane û baştirîn
derfete bo wê yekê ku hêviyên
wê pêkbên, lê belê pêwîste gelê
Kurd xwe ji hizra tundutîjiyê dûr
bixe û li navxweyî jî da gotar û
stratejiyekî yekgirtî hebê û divê
pêdagiriyê li peyama aştî û
pêkvejiyanê ji bo gelên navçeyê
bike.

Axaftina li ser pêvajoya
aştiyê li Tirkiye û pêvajoya
rojavaya Kurdistanê mijareke
dinê hevdîtina di navbera Serok
Barzanî û Serokê Bajarvaniya
Mezina Amedê bû.

Serokwezîrê Kurdistranê
Nêçîrvan Barzanî, duhî li
bajarê Silêmaniyê, di
preskonfrensekê de, duhî li
bajarê Silêmaniyê,  behsa
encamên serdana xwe ya
bo wîlayeta Silêmaniyê  kir û
çend pirsên germ di rojeva
Kurdistan û herêmî de zelal
kirin û bersiva pirsên roj-
namevanan da.

Armnac ji serdana
bajarê Silêmaniyê

- Armanca sereke ya ser-
nama me bo Silêmaniyê, ji
bilî vekirina çend pirojeyan,
me xwest ji nêzîk ve guh-
dariya arîşeyan bikin û
bizanîn pirsgirêkên hene
çine. Me civîneke civata
wezîran jî li Silêmaniyê
encam da. Di civîna civata
wezîran de me biryar da
hemû wezîr û aliyên pey-
wendîdar bi amadebûna
cenabê walî di nava 20 rojan
da ew arîşe û kêmasiyên
hene lêkolîn bikin û ji bona
çareseriya wan biryarên
pêwîst bidin.

Silêmnaiyê paytexata
rewşnbîriya Kurdistanê

- Armanca me ji wê yekê
ku, Silêmaniyê paytexta
rewşanbîriya Kudistanê be
eve ku, Silêmanî paytexta
rewşbîrî ya hemû Kurdistanê
be. Ew biryarên me ji bona
pirojeyê paytextkirina Silê-
maniyê dane em dê cibicî
bikin. Di vê serdana bo Silê-
maniyê em digel rewşen-
bîrên Silêmaniyê civiyan û
çend pirsên giring di vî
warîde gotûbêj kirin.  Me bir-
yar daye budceyeke taybet
îsal û sala bê bo baştir
birêveçûna karûbaran
berdest bikin.

Nemana pereyan li
banka

- Pirsa nemana pereyan
li bankayan ne bi tenê li Silê-
maniyê ye, ev pirs li deverên
din jî heye, lê ya Silêmaniyê
zêdetir tê behis kirin. Heta
dereceyeke baş ev pirs
hatiye çareser kirin û em bi
cidî dixebitin ku ew pirs-
girêke bi timamî bê çareser
kirin. Sedemê serhildana vê
pirsê jî ewe ku îsal budceya
herêma Kurdistanê direng ji
Bexdayê bo Kurdistanê hat
hinartin. Sedemk din jî ewe

ku, serokê bankaya nawendî
ya Îraqê hatiye guhertin û
kesk nû ew post wergirtiye
vê yekê jî wext lazime heta
em vê pirsê digel serokê nû
çareser bikin.

Pirsa benzîn û sote-
meniyê

- Her ji serdema
kabîneya pêncem, şeşem û
kabîneya nuh ya heftem jî

hikûmeta herêma Kurdis-
tanê biryar daye ku di warê
enerjî û sotmeniyê de ser-
bixwe be. Berî sala 2004ê di
vî warî de tu jêrxanî (infra-
struktura) nebû, eger bo
dabînkirina sotemeniyê û
karebê hebuya jî gelek kêm
bû. Ji hîngê were me dest bi
vê siyasetê kiriye. Bexda
berdewam pişka bajar û
wîlayetên Kurdistanê kêm
dike û heta ji Bexdayê werdi-
grîn gelek wext divê û ewa
Bexda dide pêdawîstiyên
me têr nake. Me dest bi
avakirina rafîneriyan kiriye û
ez xelkê Kurdistanê dilrehet
dikim ku, heta ew rafînerî
timam dibin arîşeya sote-
meniyê namîne û em ji bona
nahêlana wê pirsê berdeam
kar dikin.

Şeriîyeta girêbestan
- Li gor destûra Îraqê

kontiraktên neftê yên herê-
ma Kurdistanê bi komp-
naiyên biyanî re îmza kirine
şeriîne. Destûra Îraqa feder-
al ew maf bi herêma Kurdis-
tanê daye ku, kontiraktan
îmza bike. Ew kompaniyên
biyanî li herêma Kurdistanê
kar dikin kompaniyên binav-
dar in û kar û çalakiyên wan
kompaniyan li ser malpera

wezareta samanên xwezayî
ya hikûmeta herêma Kurdis-
tanê û malperên kom-
paniyan bi xwe jî hene û
gelek bi eşkereyî behsa
girêbestan kiriye û gelek
şefaf in. Pere ji kompaniyan
hatiye wergirtin û  ew pere ji
bo pirojeyan li hemû Kurdis-
tanê hatien serif kirin  û dê
bên serif kirin jî. Ez hez

dikem we dilrehet bikim ku
ev piroses piroseseke şefaf
e.

Hikûmetê tixûb daxist
- Hikûmeta herêma Kur-

distanê, ne Partî,  tixûb dax-
istiye. Armanc ji vê yekê
gelek diyare. Eger PYD wisa
hizir bike ku, dê rê jê re hête
dank ku, xwe li ser pirosesa
siyasî û li ser aliyên din yên
Kurdistanê Suriyeyê de xwe
feriz bike, ne momkine
hikûmeta herêma Kurdis-
tanê bibe teref di vê mese-
leyê de. PYDê hijmareke
endamên partiyên din li ser
tixûb girtine, ew sînor hatibû
vekirin bo alîkarîkirina hemû
xelkê Kurdistanê, ne ji bo
alîkarîkirina partiyeke taybet.
Li şûna ku, PYD vê alîkariyê
bi awayekî adil dabeş bike
diçe xelkî digire, me jî bi
zelalî jê re gotiye siyseta we
bi vî awayî be, em weke
hikûmeta herêma Kurdis-
tanê di vê meselê da nabin
teref. Herdema em gehiştine
qenaetê ku, ev tişt dubare
nabin, bê guman wezîfeya
meye weke hikûmeta herê-
ma Kurdistanê alîkariya
xûşk û birayên xwe li
rojavayê Kurdistanê bikin.

Destûr û daxuyaniya

serok
- Serokê herêma Kurdis-

tanê ne gotiye: em dê destûr
bibin referendomê. Eger bi
başî guhdariya peyva cen-
abê serok bikin, serok
negotiye dê destûr bidin ref-
erendomê, bi dîqet bixwînin.
Lê belê destûr hemû qon-
axên xwe yên yasayî derbas
kirine û çend sale ji bo refer-
endomê amadeye. Siyaseta
cenabê serok, Partî û Yekêtê
jî ewe ku tewafiqa netewî li
ser destûr hebe. Eve jî wê
manayê nade ku, em şertê
partiyekê qebûl bikin. Belê
em dê hewil bidin ku li ser
destûrê tewafiq bikîn. Mese-
leya vegerandina destûrê bo
parlamentoyê meseleyeke
qanûnî ye û eger em
henekan bi qanûnên xwe
bikîn û bêjîn qeydî nake bila
ev wisa biçe û wisa be, dê
çewa welêt birêve bibîn?
Qanûn rê nade careke din
destûr ji bo parlamentoyê bê
vegerandin.

Cudahî di navbera
bajarên Kurdistanê

- Miqayîse digel çend
salên berê, nuha pirsa
avadankirinê li Silêmaniyê
gelek pêşkeftiye. Deverên
din jî tu cudahî digel Silê-
maniyê nîne. Lê dibe jiber
ku, Hewlêr paytexte û kon-
sulxaneyên biyanî û kom-
panî zêdetir rû li Hewlêrê
dikin, eger ne jiber vê yekê
be, di warê avadankirinê de
tu cudahî di navbeta bajarên
Kurdistanê de nîne.

Pirsa kurd li Tirkiyeyê û
helwestê hikûmeta Îraqê

- Hikûmeta Îraqê pirsa
kurd li Tirkiyeyê weke
pirseke navxweyî dibîne û ji
ber hindê Bexda li hember
hatina hêzên PKKê bo herê-
ma Kurdistanê dilgirane.
Helwesta me di vê meseleyê
de zelal û eşkere ye. Her
pêngaveke bibe sedemê
pêşvebirina pirosesa aşitiyê
li Tirkiyeyê, hikûmeta herê-
ma Kurdistanê bi cîbicîkirina
wan pêngavan dilxweş dibe.
Me li ser vê pirsê digel Bex-
dayê axaftiye û Bexda jî
mesele fêm kiriye. Helwesta
hikûmeta herêma Kurdis-
tanê ji çarçoveya Îraqê der-
nakeve.

Baydemir ligel Barzanî civiya

Hemû preskonfrensa serokwezîr li Silêmaniyê
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AVESTA KURD -Serokê Herê-
ma Kurdistanê Mesûd Barzanî û

serokê KCK Murat Karayilan li hev
civiyan

Nivîskarê Ozgur Polîtîka
Gunay Aslan di nivîseke xwe de
got ku Karayilan ji wî re gotiye ku
ew û Mesûd Barzanî li hev
civiyane û wan li ser gelek mijaran
gotûbêj kirine. Karayilan diyar kir
ku her wiha ew li ser lidarxistina
Kongreya Netewî ya Kurdistanî jî
axifîne. Li gora ku Aslan dinivisîne,
Karayilan ji wî re eşkere kiriye ku
di rojên pêş de wê gelek guhert-
inên baş çêbibin. Berpirsiyarê
pêwendiyên derve di PKK de
Ahmet Deniz ew hevdîtin piştrast
kir. Nehatiye diyar kirin ka li kuderî
û kengî ew hevdîtin pêk hatiye.

Civata wezîrên hikûmeta herê-
ma Kurdistanê, îro 29ê gulanê bi
amadebûna Îmad Ehmed, di bin
serokatiya Nêçîrvan Barzanî
serokwezîrê Kurdistanê li bajarê
Silêmaniyê civiya.

Di destpêka civînê de, serok -
wezîrê got ku, ew duhî digel walî û
berprisên îdariyên Silêmaniyê
civiya bû û ji nêzîk haydarî gelek
arîşe, pirsgirêk û pêdawîstiyên
Silêmnaiyê bû di vê çarçoveyê de
gelek zaniyarî komkirine û biryar
da ku, av civîna civata wezîran ku,
li Silêmaniyê tê kirin, taybet be bi
dîtina çareseriyan bo pirs û
arîşeyên wê wîlayetê. Serokê
hikûmetê got jî ku ev civîn bi beş-
dariya waliyê Silêmaniyê derfetek
başe ku, jê nêzîk ve rêyên çare-
seriyê, danan bername, pilan û
mekanîzmeke minasib bo
çewaniya dabînkirina pêdawîsti -
yên bajêr û ji bona çareserkirina
hemû giriftariya biryarên pêwîst bê
dan. Nêçîrvan Barzanî bi navê
serokatiya civata wezîran sipasiya

walî û îdareya wîlayeta Silêmaniyê
kir û got:

- Ji dema destbikarbûna
kabîneya heftem a hikûmeta herê-
ma Kurdistanê û heta nuha,

miqayîse digel berê, kar û piro-
jeyên baş û ber bi çav li Silê-
maniyê hatinr encam dan û
îdareya kar û pirojeyan bi başî bi
rêv diçe. Pêngavên piraktîkî ji
bona kêmkirina rotîn û baştir
birêveçûna karûbarên îdarî li
wîlayetê hatine avêtin. Di civînê de
tekîd li ser wê yekê hat kirin ku,
divê hemû wezîr digel walî û

berpirsên îdariyên wîlayetan
bicivin û jê nêzîk ve haydarî rewşa
wîlayeta û pêdawîstiyên wan bibin.

Îmad Ehmed cîgirê serok wezîrê
Kurdistanê di axaftinekê de behsa

giringiya serdana serok wezîr Nêçîr-
van Barzanî bo Silêmaniyê kir û
hêvî xwest ku, sazkirina civîna civa-
ta wezîrên Kurdistanê li Silêmaniyê
bibe hokarê çareserkirina piraniya
pirs û pirsgirêkan û got jî ku,
encamdna civîna civata wezîrên
hikûmeta Kurdistanê li Silêmaniyê
geşbînî li ba xelkê wîlayetê çêkiriye
û çavê wan li encamên civînê ye.

AVESTA KURD - Hevserokê
BDPê Selahattîn Demîrtaş der-
darê vekişîna PKKê wiha got:
Pêvajoya ku pêşeng Abdullah
Ocalan da destpêkir,qonaxa ewil
bi awayekî serkeftin hatiye
kirin.Divê Ocalan di vê qonaxê de
nirxandinek bike.Em ê di demekî
kin de bi Ocalan re hevdîtinek pêk
bînin.

Hevserokê BDPê Selahattîn
Demîrtaş li paytexta Belçîka ya
Brukselê pêwendiyên xwe
didomine. Selahattîn Demîrtaş bi
endamê berpirsiyarê firehbûnê ya
Komîsyona YEyê Stefan Fule,ji
Parlamentoya Ewrupayê Martîn
Schullz jî di nav de gelek
rayedarên YEyê re hevdîtin pêk
anî.

Demîrtaş piştî hevdîtinan di
Nuçe TV de derbarê havdîtinan de
bersiva pirsan da.

Pêvajoya Çareseriyê
Demîrtaş têkildarî pêvajoya

aşitiyê de wiha got:Pêvajoya ku
pêşeng Abdullah Ocalan da dest
pê kir,ji 3 qonaxan pêk tê.Qonaxa
ewil bi awayekî serkeftîn hatiye

kirin.Di vê qoxanê de KCK û HPG
wezîfeyên xwe anîne cih.Di vê
mijarê de hêla Kurdan bi awayekî
disiplîn û rasteqîn wezîfeya xwe
dimeşine.Li hêla hikûmetê jî hê
gavên şênber neavetine,lê heta
niha tiştek neyenî jî neqaw-
imiye.Ocalan divê nirxandinek

bike.Divê em wek Şandeya BDPê
civînek li dar bixin.Dibe ku di
demekî kin de civînek bibe.

Xebata Makezagona Nû
Di vê pêvajoyê de divê AK Partî

û dewlet rastiyan baştir
bibîne,bestekên reformê bike.Divê
ji bo makezagona nû paqijkirin bê
kirin.Bila meclî di vê pêvajoyê de
nekeve betlanê

Demîrtaş parast kir ku bila
referanduma makeza gonê di
beriya hilbijartinan de bibe

Konferansên Li Enqe reyê
Li Tirkiyê cara yekem ji bo aşi-

tiyê konferansek hat lidarxis -
tin.Gelek komên cûda ji bo aşitî û
biratiyê hatin bahev.Ev konferans
ji ber bangî Ocalan hatiye kirin.Ev
xalek girîng e.Konferansa li
Amedê di 15-16ê Hezîranê de dê
bê kirin. Rêxistin û tevgerên Kurd
dê werin ba hev.Di vê Konferansê
de Kurd çi dixwazin, daxwazên
wan çi ne,dê derkeve holê.Yên ku
beşdarî vê konferanê nebin,dê ji
der pêvajoyê. Xeberên Kurdî

Peşxa televîzyon û radiyo ya
Rûdawê îro bi fermî dest pê kir.
Amadekarî û rahênana ekîp û kar-
mendên Tora Medyayî ya Rûdawî îro
berhem da û piştî malper û rojnameyê,
Rûdaw TV û Radiyo Rûdaw jî îro saet
17:00 bi awayekî fermî dest bi peşxê
kirin. 

Rûdaw TV û Radiyo Rûdaw dê 24

saetan nûçe û agahiyên nû ji hemû dev-
erên Kurdistan, Rojhilata Navîn û cîhanê
belav bikin.

Di destpêka peşxê de, raporek li ser
çawaniya pêkhatina Rûdawê û rahê-
nana karmendên dezgeha Rûdaw hat
nîşandan, her wiha beşek ji axaftina
rêveberê giştî yê Tora Medyayî ya
Rûdawê Ako Mihemed ku li bajarê Silê-

maniyê di konsêrta danasîna Rûdawê
de pêşkêş kiribû, hat belavkirin.

Televîzyona Rûdawê dê îro saet
18:00 yekemîn bûltena nûçeyan belav
bike. Her wiha Radiyo Rûdaw jî dê saet
18:00 dest bi peşxa nûçeyan bike û li
hemû beşên Kurdistanê xelk dikarin
guhdar bikin. Tora Medyayî ya Rûdawê ji
televîzyon, radiyo, heftename ya çapa
Kurdistanê (soranî), heftenameya çapa
Ewrûpa (kurmancî), mehnameya Le

Monde Dîplomtique, mehnameya
Rûdaw ji bo zarokan, heftenameya
werzişî, malper û medyaya civakî (face-
book, twitter, youtube) pêk hatiye.

Peyama Serokê Kurdis-
tanê ya ji bo salvegera

damezrandina Yekîtiya
Nîştî maniya Kurdistanê

Birayên min Cîgirên
Sekreterê Giştî û Endamên
Mekteba Siyasî û Encûme-
na Serkirdayetiya Yekîtiya
Nîştîmaniya Kurdistanê

Ji bo sîh û heştemîn
salvegera damezrandina
Yekîtî germtirîn pîrozbahiyê
pêşkêşî we yên birêz û kadîr
û endam û alîgirên Yekîtiya
Nîştîmaniya Kurdistanê
dikim. Hêvîdarim ev salveg-
er bibê sedema pêşxistina
yekrêziya gelê me û han-
derek jî bê ji bo wê yekê ku
bi hêztirkirina aramiya Kur-
distanê û kûrbûna giyana

tebayî û birayetiya di
navbera hemû hêzên
siyasiyên Kurdistanê û
pêşxistina kiyana neteweyî
û hemû aliyeke din de
şiyanên xwe yek bixîn.

Yekîtiya Nîştîmaniya
Kurdistanê xebat û qur-
baniyeke gelek mezin li rêya
azadî û rizgarîxwaziyê da
bexşiye. Yekîtî li qonaxa
birêvebirina welat û
mîsogerkirina mafên gelê
me û parastina destkeftan
rolekî ber bi çav û nîştîman-
perwerane dîtiye û cihê
destê wê li hemû warên
xebata siyasî û neteweyiya
gelê Kurdistanê de diyare.

Bi pêwîstî dizanim li vê
helkeftê de hêviya başbûnê
ji bo birayê minê birêz Mam
Celal Sekreterê Giştiyê
Yekîtî bixwazim hêvîdarim bi
zûtirîn demî vegerê nav me.
Hêviya serkeftinê ji bo hemû
endam û alîgirên yekîtiyê
dixwazim bimînin ji bo Kurd
û Kurdistan.

Mesûd Barzanî
Serokê Herêma 

Kurdistanê

Muammer  Gu le r :  D i  Bûyeran  
De 939 Kes Hatin Binçav Kirin

Wezîrê Karên hundir Muammer Güler derheqê bûyerên
parqa geziyê de agahiyên
dawî dan.  Wezîrê Karên
Hundir Muammer Gûler di
vekirina 11’emîn Olîmpiyatên
Tirkî de pirsên rojnamegeran
bersivand. Guler got: di
çarçoveya bûyerên Parqa
Geziyê de li 48 bajaran ji 90’ê zêdetir çalaki hatine lidarx-
istin. Di van bûyeran de 939 kes hatine binçav kirin. hin kes
piştî îfadeyê hatine berdan, hin kes jî sewqî dozgeriyê
hatine kirin. Gûler got: di bûyeran de, 26 wezifedarên
ewlekariyê, 53 welatî birîndar bûne û rewşa yekî jî giran e.

Di Êr îşên Hêzên Esed Yên 24
Saetên Dawî De 200 Kes Mirin

Li sûriyê xwîn û hêstir kêm nabin. Di êrîşên hêzên rejîmê
de di nav 24 saetên dawîn de nêzî 200 kes jiyana xwe ji

dest dan.
Hêzên Esed, Şam, Humus

û Hama di nav de li gelek
bajaran ji hewa û erdê êrîşan li
dar dixin.

Hat ragihandin ku muxali-
fan,  li Haleb û Humusê 2 bal-
afirên şer yên Rusî daxistine.

Li Kuseyrê jî pevçûnên bi
tund diqewimin.

Muxalîfan, ji bo zordariya Esed kêm bikin li Rastanê
cepheyek nû vekirin.

Hat ragihandin ku ji Sûriyê 16 moşek avêtine herêma
Bealbeka Lübnanê.

Artêşa Sûriyê ya Azad, ji bo lêxistina leşkerên Hizbullhê
yên ku piştgiriyê didin Hêzên Esed gef xwaribûn.

Ji aliyê din ve, Wezîrê Karên Derve yê İraqê Hoşyar
Zebari daxuyand ku ji rudanên li Sûriyê bandor bûne ji ber
vê yeke dê beşdarî civîna Sûriyê ya ku li Cenevreyê tê plan
kirin bibin.

Karayilan û Barzanî li hev civiyan

Hikûmeta Kurdistanê li Silêmaniyê civiya

Diçin  serdana Ocalan

Serok 38 saliya YNKê pîroz kir

Rûdaw TV dest bi weşanê kir
www.ne

tew
e.c

om
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Serokê Konseya Serokatiya
Koma Civakên Kurdistanê
(KCK) Murad Karayilan roja
25.04.2013ê, piştî ragihandina
nehemîn agirbesta yekalî û bir-
yara li ser vekişandina gerîlla ji
Bakurê Kurdistanê ber bi
Başûrê Kurdistanê ve, ligel
Rûdawê axivî.

Niha jî baweriya me bi hêza
me heye

Rûdaw: Hinek rexne li bir-
yara vekişandina gerîlla ji
Bakurê Kurdistanê tê kirin.
Nêrîna we çi ye?

Karayilan: Dema em behsa
aştiyê dikin, ji ber ku baweriya
me bi aştî û biratiya gelan heye.
Eger na, wek tevgera azadiyê
em dikarin şer bikin û gelê xwe
bigihînin azadiyê. Ew hêza me
jî heye. Ji wê rojê heta îro baw-
eriya me bi me hebû. Niha jî
baweriya me bi hêza me heye.
Ev jî di qonaxa siberojê de
eşkere dibe. Me çareserî divê.
Lê çareseriyeke bi rûmet. Dema
em ji bo çareseriyê gavê
davêjin, pêwîst e hûn pişta me
bigirin û piştgiriya me bikin.
Lewma em bang li her kesekî
dikin ku piştgiriya xebata
azadiyê bikin.

Daxwaza me ya sereke ew e
ku pirsa kurdî bi awayekî
demokratîk bê çareserkirin

Vekişandin gerîlla ya niha çi
cudahiya wê ji vekişandina
gerîlla ya 1999ê heye?

Niha di vî warî de ezmûneke
baş ya gerîlla heye. Rewş û
qonax jî cuda ye. Vekişandina
me ya niha di demekê de ye ku
xebata me bihêz e. Lewma ev
vekişandin ne wek qonaxa
1999ê ye, ku yekalî bû. Baw-
eriya me bi rêberatiya me û
baweriya me bi me ye ku em
dikarin vê qonaxê ber bi pêş ve
bibin. Daxwaza me ya sereke
ew e ku pirsa kurdî bi awayekî
demokratîk bê çareserkirin. Ev
e helwesta me ya sereke, ji vî
alî ve em gellekî bi coş in. Lê
em nabêjin ku her tişt baş e û
hemû tişt çareser bûye, na
hemû tişt çareser nebûye. Ev jî
ji me re babeteke bingehîn e.
Bê guman biryar ewqasî ne
hêsan bû, lê bi hemû awayan
baweriya me bi serokatiya me
heye û em jê piştrast in. Lê di

egera derketina her êriş û
operasyonekê de jî, bê guman
berxwedana gelê kurd û gerîlla
divê. Bila ti kes û alî di vî warî
de ti gumanên wan nebin. Di
dema vekişandina gerîllayan ji
Bakurê Kurdistanê ber bi
Başûrê Kurdistanê ve, di wê
demê de êrişa artêşa Tirkiyeyê
bi wateya ragirtina vekişandinê
tê. Hêzên me jî mafê wan ê
bersiva parastin û bervedêriyê
heye.

Gelo çi gavek piştî qonaxa
vekişandinê tê?

Ev gavên ku pêwîst in di vê
qonaxê de birêve herin, pêk tên
ji agirbest, vekişandin, piştî vek-
işandinê guhertina yasayî. Her-
wiha li ser bingeha wan guherti-
nan çareserî û gava asayî.
Rakirina berbesta mezin a li
pêşiya demokratîzebûna
Tirkiyeyê, çareseriya pirsa kurdî
ye. Bi wê gavê jî ne ku tenê li
Tirkiyeyê lê belê li Sûriyê û
Îranê jî rê li ber çareseriya pirsa
kurdî vedibe. Bandora wê li
qezencên Başûrê Kurdistanê jî
dibe. Herwiha demokratîzebûna
Tirkiyeyê dibe nimûne ji bo
demokratîzebûna Rojhilata
Navîn.

Ew nayê wateya çek-
danînê?

Na. Gerîlla çekan danaynin.
Tenê vekişandin û bêdengkirina
çekan e, ne ku çekdanîn e.
Gerîlla jî ku vedikişin çekên xwe
tînin. Em bi awayê dirust kar
dikin.

Tê gotin ku Îran ji danûstan-
dina di navbera PKKê û
Tirkiyeyê de dilgiran e?

Ev qonax sûda wê li ser-
anserê herêmê û Îranê jî heye.
Em hêvîdar in ku ew jî piştgiriya
vê proseyê bikin.

Bendewariya we ji Başûrê
Kurdistanê, bi taybetî ji
serokatiya Herêma Kurdistanê
û hikûmeta Herêma Kurdistanê,
di vê qonaxê de çi ye?

Bê guman bendewariyeke
me ya mezin ji berpirsên Başûr
heye, bi taybetî di vê qonaxa
hestyar de. Serokatiya Herêma
Kurdistanê û kak Mesûd
Barzanî her wek çawa berê
piştgiriya prose û pêvajoyê
kirin, niha jî em heman bende-
wariyê ji wan dikin. Ji aliyekî din

ve jî piştgiriya hikûmeta Herê-
ma Başûrê Kurdistanê û birêz
Nêçîrvan girîng e. Me roleke
kak Nêçîrvan Barzanî ya erênî
di dema çûyî de dît. Em wiha
hizr dikin ku ji bo vê qonaxê jî
kak Nêçîrvan her alîkar û piştgir
be. Herwiha bendewariya me jî
heye, wek berê jî me ragi-
handibû, ku devera bicihkirina
gerîlla dibe Başûrê Kurdistanê.
Em doz jî dikin ku bi awayekî
erênî û fermî kar bi mana hêza
me li Başûrê Kurdistanê bê
kirin. Di heman demê de çavên
me li piştgiriya tevaya qadên
gelê me ye.

Vekişandina gerîlla bi çi
awayî pêk tê?

Murad Karayilan: Vek-
işandin bi vî awayî dibe.

Yekem: Hêzên gerîlla bê ku
rê bi her awayî bidin
pevçûnekê, bi destpêşxeriya
xwe û bi bikaranîna wê rêyê û
cihên ku berê hatine bikaranîn,
bi sîstem û rêxistin dest bi vek-
işandinê dike. Duyem: Di
çarçoveya van amadekariyan
ku tên kirin û berdewam in, vek-
işandina hêzên me di
08.05.2013ê de destpêdike.
Vekişandin bi awayekî grûp
grûp û bi plan tê kirin, gav bi
gav dibe, bi liberçavgirtina
awayê tevgera gerîlla û sîstem
û veşartî. Em hewl didin ku ev
prose di kêmtirîn dem de bê
bidawîkirin. Sêyem: Piştî vek-
işandinê, devera bicihbûna
hêzên me dibe Başûrê Kurdis-
tanê. Bendewariya me ji tevaya
hêzên pêwendîdar, nemaze
hikûmeta Herêma Kurdistanê,
ew e ku bi awayekî erênî û
fermî kar bi mana hêzên me li
Başûrê Kurdistanê bikin.

Çarem: Di proseya vek-
işandinê de pêwîst e artêşa
Tirkiyeyê bi heman hişyariyê û ji
dil tevbigerê. Eger di dema vek-
işandinê de her awayê êriş,
operasyon û bombebaranê li
dijî hêzên me pêk bên, vek-
işandin her di wê demê de tê
rawestandin û hêzên me li ser
bingeha parastin û berevaniya
rewa mafê xwe yê bersivdana
bikartînin.

Pêncem: Dema ku hêzên
gerîlla vedikişin, pêwîst e hêzên
dewleta Tirkiyeyê jî rê nedin

tevgerên xapînok û kesên keys-
baz. Yan jî rê nede tevgera

leşkerî ku karibe şer û pevçûnê
pêk bîne. Da ku qonaxa vek-
işandinê bi aramî û serkeftin
birêve here, pêwîst e ew
babetên ku herî zêde bi rêya
nameyên me rêberatiya me jê
agahdar bû û dewlet jî jê agah-
dar e, li ber çav bên girtin.

Şeşem: Çavdêriya vê qon-
axê ji aliyê şandeke serbixwe
ve giring e, ji bo rawestandina li
ser şaştî yan astengiyên ku ji
herdu aliyan derkevin, ji bo
aramî û pêşketina qonaxê.

Di qonaxa sêyem de
azadiya serokê me û çekdanîn
tên pêş

Ev qonax ji sê gavan pêk tê.
Proseya çareseriya demokratîk
jî ji sê qonaxan pêk tê. Bi wê
agirbesta ku birêve diçe û vek-
işandina hêzên gerîlla bi
awayekî serkeftî, qonaxa
yekem bi dawî tê. Qonaxa
duyem jî destpêdike. 

Qonaxa duyem qonaxeke
ku ji bo çareseriya herdemî ya
wê kêşeyê ye, pêwîst e dewlet
û hikûmet berpirsyariyên xwe
cîbicî bikin. Bi wan reformên ku
di çarçoveya destûrê de bên
kirin, şert û mercên bi wateya
rasteqîne ji bo demokratîzebû-
na Tirkiyeyê û çareseriya
kêşeya kurdî dirust dibin.
Pêwîst e sîstema caşîtiyê,
tîmên taybet û hwd., bi tevayî
dezgehên şerê taybet bên
rawestin. 

Herwiha jî civak li gor hiş-
mendiya demokrasiyê û civaka
sivîl bê avakirin. Bi taybetî danî-
na destûra nû ya demokratîk ku
Tirkiyeyê demokratîze bike û

dawiyê li înkarkirina gelê kurd
bîne. Hebûn û azadiyê teqez

bike. Maf, wekhevî û azadiya
hemû nasname, bawerî û
mezheban garantî bike, ew
tiştekî jiyanî ye.

Bi bicihkirina wan gavan,
qonaxa sêyem ku "qonaxa
asayîbûnê" ye destpêdike.
Qonaxa asayîbûnê qonaxa
herdemiya aştiyê ye, dad jî
civaka wekhevî û azadiyê ye.
Yekrêya birêveçûna wê qonaxê,
bi azadiya rêberê me jî, her kes
azad dibe. Wê demê bikaranîna
çekan û bêçekkirina gerîlla jî
dikeve rojevê.

Murad Karayilan:
Di nav PKKê de wek heval

Cemal tê naskirin.
Sala 1957ê li Rihayê (Urfa) ji

dayik bû.
Kolêja Endezyariyê ya

zanîngeha Dîlokê qedandiye.
Ji sala 1979ê ve bi PKKê re

kete nava pêwendiyan.
Di navbera salên 1980-

1988ê li Libnan û Rojavayê Kur-
distanê karê rêxistinî kiriye.

Ji 1989ê heta 1991ê li Ewro-
payê maye.

Sala 1991ê vegeriya
Rojavayê Kurdistanê.

Di sala 1992ê de Ocalan
berpirsyariya fermandeyî ya
şerê Botanê sparte wî.

Wek diyartirîn fermandeyê
şerê gerîllayî tê dîtin.

Sala 1998êan di operasy-
oneke leşkerî ya artê -
şaTirkiyeyê de bi giranî birîndar
bû.

Li ser pêşniyaza Ocalan
sala 2004ê wek serokê Kon-
seya Rêveber a KCKê hat hilbi-
jartin. (Rûdaw)

Hevpeyvînek l igel  Murat  Karayi lan

AVESTA KURD / Hate zanîn
21 ketîbeyên çekdar ên ser bi
Artêşa Azad a Sûriyê li dijî
Yekîneyên Parastina Gel (YPG)
şer ragihandin. Di nav
wan de ketîbeya Sela-
hedîn jî heye ku
piraniya çekdarên wê
kurd in. 

Li bajarê Efrînê yê
rojavayê Kurdistanê
şerê navbera komên
çekdar ên girêdayî
Artêşa Azad û hêzên
YPGê de her ku diçe kûrtir dibe. 

Li gorî agahiyên dawî yên
ku peyamnêrê Rûdawê Com-
erd Hewarî ragihandiye, niha li
devera Şêrewa li nav gundên

Aqîbe, Suxanekê û Dêr
Mişmişê ku dikevin bintara
çiyayê Lêlonê, şer û pevçûn
didome. 

Her wiha hat zanîn ku  21
ketîbeyên (kom) çekdar ên girê-
dayî Artêşa Azad a Sûriyê duh
(26.05.2013) di daxuyaniyekê
de şer li dijî YPGê ragihandin

ku li nav wan de ketîbeya Sela-
hedîn Eyûbî jî heye ku piraniya
çekdarên wê kurd in. Comerd
her wiha ragihand ku ji
mizgeftên Efrîn û Cindirêsê
bang li xelkê tê kirin ku rahêjin
çekan û li hember komên çek-

dar şer bikin. Sê roj in li
Efrînê şerekî giran li
navbera YPG û Artêşa
Azad de didome ku heta
niha bi dehan kes ji her
du aliyan hatine kuştin,
her wiha du roj berê fer-
mandeyê ketîbeya
Selahedîn Bêwar Miste-
fa jî birîndar bibû. Hat
zanîn ku di şerê li dijî

Artêşa Azad de Partiya Yekitiya
Demokrat a Kurdî li Sûriyê
(Yekitî) jî pişta hêzên YPGê yên
girêdayî PYDê digire. RÛDAW
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Hevserokê PYD
Salih Mislim di
hevpeyvînekê de
bi riya Skype ji
rojnameya Taraf
re got “em pir
dixwazin bi istîx-
abarata Tirkiyê
MIT re rûnin, l

A V E S T A
KURD -
Hevserokê PYD
Salih Mislim di
hevpeyvînekê de bi
riya Skype ji roj-
nameya Taraf re got
“em pir dixwazin bi
istîxabarata Tirkiyê
MIT re rûnin.

Hevserokê PYD
Salih Mislim di
hevpeyvînekê de bi

riya Skype ji roj-
nameya Taraf re got
“em pir dixwazin bi
istîxabarata Tirkiyê
MIT re rûnin, li
Enqerê bi hev re

çayekê vexun û
derdê xwe ji hev re
bêjin., em li ser aştî

û dostaniyê biaxifin,
di navbera me de çi
heye em li ser biax-
ifin.  Înşaellah wê di
dema pêş de
çêbibe...”

PYD li benda hevdîtina MIT ye
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“Ev sed sale ku siyaseta
Tirkiye Kurd xapandin e“

AvestaKurd - Hevserokê KCDê Ahmed Turk, serdana
xwe a Amerîkayê bi Radyoya Dengê Amerîkayê re

nirxand. Turk anî
ziman ku ger careke
din Kurd bêne
xapandin, a ku wê
zirarê bigre Tirkiye bi
xwe ye. Parlemen -
terê Mêrdînê û
Hevse rokê KCDê
Ahmed Turk, ji Rady-
oya Dengê Amerî -

kayê re axivî. Turk di derbarê serdana xwe a Amerîkayê
de agahî dan û pêvajoya çareserkirina pirsgirêka Kurd
nirxand.  Bi taybet Ahmed Turk li ser xapandina Kurdan
a ji teref Tirkiyê ve sekinî û rayedarên Tirkiyê hişyar kirin
û got, "ev sed sala ku siyaseta we li ser xapandina Kur-
dan dimeşe. Ger vê carê jî Kurdan bixwazin bixapînin,
hûn ê zirarî bibînin." Ahmed Turk di beşeke axavtina xwe
de wiha axivî: "dewleta Tirkiyê ev sed sale ku siyaseta
xwe li ser xapandina Kurdan dimeşîne. Ji bo vê jî baw-
eriya Kurdan bi dewletê nemaye. Lê îro em wek
siyasetmedarên Kurd em bi xwe bawer dikin. Ger ku gav
neyên avêtin, em ê bi têkoşîna xwe berxwedana xwe
têbikoşin. Em bi xwe bawer dikin. Ger ku dewlet bi
rêbaza aştiyane hazire ku pirsgirêkê çareser bike, em
amade ne. Heta niha digotin 'Kurd terorîst in', 'aştiyê
naxwaze' û 'têkoşîna çekdarî didin'. Em niha dibêjin
fermo, ka em nîşanî hemû cîhanê bidin gelo Kurd aştiyê
naxwazin an dewleta Tirkiyê? Dewletê heta niha ji
Amerîkayê re, ji cîhanê re digot, 'em li dijî terorê
têdikoşin'. Mafên Kurdan nedidane ser zimanên xwe.
Em dibêjin fermo, mafên Kurda bînine rojevê û têxine
rojeva xwe, hûn ê bibînin ku gelê Kurd ji bo aştiyê wê her
gavê bavêje. Di vê pêvajoyê de hemû cîhan wê bibîne
ku kêjan alî ji aştiyê direve. Em dixwazin ku bila cîhan di
vê pêvajoya çareseriyê de rola xwe a hakemtiyê bilîze û
bibîne kî çi dixwaze çi naxwaze."

B i r ê v e b i r ê  R Û D A W  
A k o  M i h e m e d  ç i  g o t ?

Bi helkefta destpêkirina pexşa Rûdaw TV û Radiyo
Rûdaw, rêveberê giştî yê Tora Medyayî ya Rûdawê Ako
Mihemed peyamek belav kir û
got: “Me dizanî televîzyon û
radiyo li Kurdistanê zêde ne lê
me biryar da ji hemûyan cud-
atir bin.” Televîzyon û radiyoya
Rûdawê îro saet 17:00 dest bi
peşxa xwe ya fermî kirin. Bi
helkefta vê yekê rêveberê giştî
yê Tora Medyayî ya Rûdawê
Ako Mihemed peyamek belav
kir, ev jî naveroka peyama Ako
Mihemed e: “Em îro bi navê xudayê mezin û dilovan dest
bi peşxê dikin li televîzyon û radiyoyê. Beriya ku em dest
pê bikin me dizanî li Kurdistanê radiyo û televîzyon gelek
in lê me biryar da ji hemûyan cudatir bin. Televîzyon û
radiyoya me dê ji bo hemû kurdan û li hemû beşên Kur-
distanê weşanê bike. Em ji bo hemû gelê Kurdistanê kar
dikin. Bûyerên we hemûyan ji bo me girîng in. arezûyên
we ji bo me girîng in. her wiha gilî û gazindeyên we jî emê
mîna xwe belav bikin û li ser gotûbêj bikin. Em dixwazin
Rûdawekî li nav hemû xelkê Kurdistanê de peyda bikin.
Em dixwazin xem û xoşiyên hemû beşên Kurdistanê bikin
tiştekî hevbeş. Em dixwazin dengê hemû kurdan bigihîje
hev. Frekansên televîzyon û radiyoya Rûdawê hemû
xelkê Kurdistanê bigihîne hev.  Em dixwazin em hemû li
vir de bigihîjin hev û hev nas bikin. Armanca me çêkirina
hesta yekwelatiyê ye li Kurdistanê. Armanca me çêkirina
hesta yeknetewbûnê ye li nav hemû kurdên cîhanê de.
Rûdaw toreke mûltîmedyayî ye. Hûn dikarin li mala xwe,
li ser karê xwe, li nav otomobîla xwe de  Rûdawê
bişopînin û haya we ji nûçe û bûyeran hebe. Piştrast bin
Rûdaw ji bo hemû kurd û Kurdistanê kar dike û ji vê jî piş-
trast bin ku Rûdaw qet aliyekî nagire û aliyekî din jî
bernade. Em dixwazin di xizmeta welatiyan de bin bêyî
ku alîgirtiyê bikin û dê her wisa jî be. Em li hemû deverên
Kurdistanê ne. li Germiyanê li Efrînê, li Amedê û li
Mehabadê, her wiha li Hewlêrê, li Qamişlo, li Dihokê û li
Laçîn û Waşîngton, Brûksel, Berlîn û gelek cihên din ên
cîhanê bin. Destpêkirina pexşa televîzyon û radiyo ya
Rûdawê li hemû gelê Kurdistanê pîroz be.” Rûdaw

AVESTA KURD -
Cîgirê serokê Herêma
Kurdistanê û cîgirê
sekreterê giştî yê YNKê
Kosret Resûl Elî, di
pîrozbahiya salvegera
damzirandina YNKê de
diyar kir ku divê destûra
Herêma Kurdistanê ji bo
hemwarkirinê vegere par-
lamentoyê. 

Cîgirê sekreterê giştî
yê YNKê Kosret Resûl
Elî, îro (01.06.2013) li
bajarê Hewlêrê beşdarî
merasima pîrozbahiya 38.
Salvegera damzirandina
YNKê bû û axaftinek kir. 

Kosret Resûl ku di
heman demê de cîgirê
serokê Herêma Kurdis-

tanê ye jî, di axaftina xwe
de li ser destûrê Herêma
Kurdistanê jî daxuyaniyek

berovajî daxuyaniya
Barzanî li ser destûrê da
û ragihand, divê destûra

Herêam Kurdistanê ji bo
hemwarkirinê vegere par-
lamentoyê. Resûl ku

parka Şander a Hewlêrê ji
endam û alîgirên YNKê re
diaxifî, diyar kir ku YNK
alîgirê lihevkirina nişti-
manî û hemwarkirina
destûrê ye. Tê zanîn,
serokê Herêma Kurdis-
tanê û serokê PDKê
Mesûd Barzanî jî hefteya
borî di merasima pîroz -
bahiya Şoreşa Gu lan de li
Hewlêrê gotibû: “Destûra
Herêma Kurdistanê ji
hemû qonaxên qanûnî re
derbas bûye lewma divê
bikeve referandumê û kes
nikare vegerîne parla-
mentoyê.” Rûdaw

Êdî divê pirojeyên
akincîbûnê di xizmeta
hejar û kêmderametan de
bin

Di berdewamiya ser-
dana xwe de bo bajarê
Silêmaniyê, îro 29ê
gulanê bi amadebûna
Îmad Ehmed cîgirê
serokwezîrê Kurdistanê,
hijmareke wezîrên
hikûmetê û waliyê Silê-
maniyê, Nêçîrvan Barzanî
serokwezîrê Kurdistanê
pirojeyê avakirina 564
xaniyan bo xelkê hejar û
kêmderamet vekir.

Di merasima vekirina
pirojeyê avakirina xaniyan
bo xelkê hejar û kêmder-
amtê Silêmaniyê, Nêçîr-
van Barzanî serokwezîrê
Kurdidstanê peyvek
pêşkeş kir û got:

- Me weke hikûmeta
herêma Kurdistanê biryar
daye ku, hemû pirojeyên
akincîkirinê di xizmeta
xelkê hejar û kêmderamet
de bin û pirojeyên
akinçîkirinê çênabe bibine
rêya qezanckirina ser-
mayerazandinê. Ji nuha û
pê de yekmîn kesên ku
qezancê ji pirojeyên
akinçîkirinê bibînin dê
xelkê hejar û kêmderamet
be û ew malbat û gênc bin
yên ku, nû zewcîne û

jiyaneke nû dest pê dikin.
- Raste, di qonaxekê

de helmeteke mezin ya
sermayerazandinê di
warê pirojeyên akincîkir-
inê de li herêma Kurdis-
tanê encam da ku, bi
dehan û bi sedan gund û
bajarên cuda li bajar û
bajarokên Kurdistanê
hatin avakirin bazarê xanî
û avahiyan germ bû, lê vê
yekê hemûyê nikarî,
weke pêwîst, arîşeya
akincîbûnê li welêt
çareser bike. Ji ber ku
piraniya wan piorjeyan ji
bo bazirganî û ticaretê
bûn û gelek jê hatin kirîn û
firotin û xelkê hejar û
kêmderamet nikarî sud ji
wan pirojeyan werbigire.

- Ev tecrûbeyek bû,
her çiqas arîşeya
akincîbûnê çareser nekir
jî, lê di warê avahî, xanî,
qesir û qisûran de rûyekî
nû da herêma Kurdistanê
di vî warî de pêngavên
lezgîn û mezin hatin
avêtin û di dawiyê de di
xêra herêma Kurdistanê
de bû. Lê belê dema vê
tecrûbeyê biserve çû, êdî
her pirojeykê akincîbûnê
divê bi rastî beşdariyê di
kêmkirin û nehêlana
arîşeya kêmxaniyan de li
herêma Kurdistanê bike û

bi awayekî pikatîkî xelkê
hejar û kêmderamet bike
xwediyê avahî û xaniyan.

Nêçîrvan Barzanî di
peyva xwe de got ku,
hikûmeta herêma Kurdis-

tanê ev tecrûbeya li Silê-
maniyê encam daye û
xanî  bo hevwelatiyên
hejar û kêmderamet
avakirine, dê li bajar û
bajarokên din yên Kurdis-
tanê jî wê tecrûbeyê
dubare bikin û hikûmeta
herêma Kurdistanê ji
bona vê armancê aliyên
peywendîdar agadarkirin
û pilan danaye.

Barzanî di peyva xwe
de daxwaz ji waliyê Silê-
maniyê û aliyên pey-
wendîdar kir û got:

- Ka çawa we karekî
gelek baş kiriye û ev piro-
je bi serkeftî gihandiye vê
qonaxê, bi heman awayî
di pirosesa dabeşkirina

xaniyan da jî karekî baş û
serkeftî encam bidin û bi
hemû îmkanên xwe hewil
bidin ku, bi rastî xelkê
misteheq sud ji van
xaniyan bibîne û ew bibe

cîyê hewandina wan
xêzananên kêmderamet
ku gelek pêwîstîya wan bi
xaniyek heye û hêviyên
xwe li ser avakirine.

- Daxwazê ji we dikim
ku,  edalet û wekhevîyê di
dabeşkirina xaniyan de
garantî bikin, daku, weke
pêştir min gotî, xelkê mis-
teheq sud jê werbigire.

Xaniyên pirojeyî, her
yek, bi 25 hezar dolarên
amerîkî hatiye avakirin û li
ser budceya wezareta
avadankirinê ya hikûmeta
herêma Kurdistanê
encam daye. Ji bo xelkên
hejar û kêmderamet bi
qistekî dodirêj ku, tu bagi-
raniyê bi xelkî dirust neke.

Ger İraq bi ser herê mên kurdî,
şî’e û sunne de bê dabeşkirin, turk-
men jî dê herêma xwe rabighînin.

Piştî ku Cîgirê Serokê
Emerîkayê Joe Biden fikra çend sal
berê ya dabeşkirina İraqê dîsan xist
rojevê, Civata Eşîretên Cepheya
Turkmenî jî ragehand ku eger İraq
bi ser sê deveran de bê dabeşkirin
ew ê jî herêma turkmenan îlan
bikin.

Di vê derbarê de Endamê Civa-
ta Eşîretên Cepheya Turkmenî
Cemîl Kerkûkî ji Basnewsê re got:

‘’Berê û niha jî em ji çend aliyên
iraqî û emerîkî dibihîzin ku behsa
dabeşkirina İraqê bi ser sê
herêman de dikin; şî’e, sune û
kurd, me jî wek civata turkme-
nan biryar daye ger ku ew her
sê herêm bên ragehandin, em
ê jî herêma turkmenan îlan
bikin ku ji Telefer dest pê dike
heta Mendelî.’’

Kerkûkî wiha axifî: ‘’Em
naxwazin İraq parçe bibe, lê
belê di êgera desttêwerdana derve
bi taybetî Emerîkayê de, daku İraq

bi ser sê herêman de bê
dabeşkirin, wê demê em jî wek

mafê xwe dibînin ku herêma xwe
rabighînin.’’(Bas)

Cîgira Serokê Koma BDP'ê
Pervîn Bûldan, gotinên dibêjin
heyeta BDP'ê çûye Îmraliyê dere-
wand.

Cîgira Serokê Koma BDP'ê
Pervîn Bûldan di hisaba xwe ya
twitter de eşkere kir ku , gotinên
dibêjin heyeta BDP'ê çûye Îmraliyê

derewand û diyar kir, ku ew li
bendê ne di nava hefteya pêş de bi
Ocalan re hevdîtinê bikin.

Pervin Duldan derbarê Nûçeya
"Heyeta BDP'ê çû Îmraliyê" ku di
qenal û çapmeniyên Tirk de weke
nûçeya lezgîn derbas bû, ji aliyê
Cîgira Serokê Koma BDP'ê Pervîn

Bûldan ve hat derewand. Bûldan
diyar kir, ku ev nûçe ne rast e û ew
îro neçûne Îmraliyê. Bûldan got,
"Rêzdar Sirri li mala xwe ye, ez jî
niha li mala xwe me." Bûldan da
xuyakirin ku ew li bendê ne
hevdîtin di nava hefteyê de pêk
were.

Cîgirê Barzanî: Divê Destûr vegere parlamentoyê

Tirkmenên İraqê jî dê herêmeke serbixwe rabighînin

S e r o k w e z î r  K u r d i s t a n ê  a v a  d i k e
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Di wê çerçovê de ku mirov weke
konfaransaka giring ya ku şekil û awa
daya herêmê, mirov karê bahse kon-
faranse Lozanê bike. Di wê dema ku ev
konfarans tê li darxistin, hingî, hê hêzên
Ingiliz û firansizan li herêmê ya. Firan-
szi, ku başûrroavayê kurdistanê jî di nav
de ya, herême ku î ro bigiştî jê re "Sûrî"
tê gotin, wê li ser wê serdest û serwer
bin. Ingliz jî, wê ku başûrê kurdistanê di
nav de ew herême ku jê re "Îraq" tê
gotin, wê li ser wê serwer bin. Wê demê
de ev herdû welat jî in in. Lê ev herdû
nav, wê piştre bina navê du welatên ku
ji nû ve têne avakirin. Konfaranse
Lozanê, di wê deme ku êdî bi vê yekê re
ew tekoşîna serbixwebûnê bûya û bi wê
re, êdî li herêmê hewldana rêveberîyên
ku karibin xalkê bisehêt bikin û li gor
polîtîkayên van hêzan tevbigerihin yên
avakirina wan tê dayin. Ev konfarans,
wê ji vê yekê re temenekî dîrokî jî
biafirêne. Wê temenê wan polîtîkayên
ku wê hate roje me ku ji aliyê wan ve
bênxistin li merîyetê, wê bê afirandin.
Rêveberîyên wê polîtîkayê û bi teybetî
jî, yên van hêzan tên afirandin. Di kon-
faransê de, wê pirr nîqaşna mazin yên li
ser herêmê wê bibin. Wê nîqaşên lev-
parkirinê wê bêne kirin. 

Kîjan herêm, wê dibin destê kîjan
hêzê û bi teybetî kîjan rêveberîyê de bê,
ew tê nîqaşkirin. Herêm, bi ne bi tememî
jî bê, hin teybetmendîyên wan yên
dewlemendîyên wan yên serard û bina-
rd tên zanîn. Ev jî, di wê demê de têna
li berçav girtin.

Li herêmê, wê bi vê yekê re awayek
lê bê dayin. Wê li ser masê wê
naqşayên wê bêne şekilkirin û awa kirin.
Bi wê yekê re wê rêveberîyên ku wê
bêne avakirin, êdî wê bêne avakirin.
Herêm, bi vê yekê re, wê ne li gor heyn
û hebûna xalkan û gelên herêmê û
heyîn û hebûna wan ya dîrokî ya li
herêmê wê bên bicihkirin. Wê naqşa ne
li gor wê bêne kifşkirin, wê li gor wê ser-
werîya wan hêzan ya ku di wê demê de
hatîya afirandin, wê ew bê esas girtin û
li gor wê bên afirandin. Bi vê yekê re wê
herêm, êdî bê biawakirin. Li bakûrê kur-
distanê, bi tirkan re kurd bûna yek û ew
herêm tekoşîna wê dan û bi serketin. Di
wê konfaranse de, bi wê serketinê re ew
rêveberîya ku afirî jî amede bû. Wê
rêveberîyê di wir de got ku " ew li ser
navê herdû gelan hatîya wir." Lê herê-
ma başûrê kurdistanê, di wê demê de
ne bi wê re bû. Başûrrojavayê kurdis-
tanê ne bi wê re bû. Rojhilatê kurdistanê
bi Îrane ku hate wê demê ji Ingiliztan û
Amarîka re weke hevalbendekî(mutte-
fîkekê) ya, di destê wê de ya. Bi vê yekê
û wê hevalbendîya wan re, wê Îran, di
wê demê de bi wê şerdestîya xwe ya ku
heya re wê ti pirsgirêkên mazin yên
herêmî di herêmên xwe de nejî. Vajî wê,
wê piştgirîyaka wê ji wan re hebe. Di afi-
randina Îraqê de, Piştgirîya Îranê û wê
hevalbendîya wê ya ji wan re ku hebû,
pirr mazin bû. Beşeka mazin Ya Şîî di
wê demê de di nav wî sînorê Îraqê ku
wê di piştî wê konfaransê de were
avakirin de heya. Îran, bandûra wê,
nahêlê ku ew di nav hevdû de ti pirs-
girêkan bijîn. Lê kurd û arabên herêmê
jî, ji wê rewşê nexweş in.

Kurd, di wê demê de bi şêx Mah-
mudê Berzencî re li ber xwe bidin. Lê
wê têk herin. Ew têkçûn, wê bê sedeme

ku ew êdî di wê demê de û avakirina
rêveberîya deme nû de bi navê xwe cih
negirin. Ji bo ku dilê arabên herêmê jî
bê xweşkirin. Yekî arab yê bi navê Melîk
Faysal, wê Ingiliz pêre levbikin û lev-
kirnê bi wî û şîî´yan re jî bidina kirin û wê
li ser rêveberîya herêmê dênin. Nîqaş û
levkirina di konfaranse di Lozanê de ku
bûn, ku di wê de îranê xwe parast, êdî
piştre deng jê derneket. Ingilizan, Ew
herême ku di bin serdestîya wan de
hemû kirina welatek navê "Îraq"ê lê
kirin. Kurd, wê rewşê de di herêmên
xwe de jî, mafê wan yê rêveberbirinê bi
vê yekê ne hatibû naskirin. Başûrê kur-
distanê, piştî wê afirandina Îraqê re, êdî
piştî wê têkçûna ku jînkirin re ku êdî xwe

hinek levdana hevdû, êdî bidest tekoşî-
na kirina rêveberîyên xwe yên kirina
destê xwe de kirin. Kurên Bakûrê kur-
distanê, hate wê konfaransê jî, di hewl-
danaka gihiştina rêveberîya xwe ya
herêmên xwe de bûn. Ji xwe di kon-
faransê de Firansiz, nahêlin ku li ser
başûrrojavayê kurdistanê wilo zêde
bahs jî bê kirin. Gotinên ku li ser wê
têna ser ziman jî, gotinna gelemper in.
Firansa, li ser rêveberîya xwe pirr disek-
inê. Li ser herême xwe pirr disekinê. Di
wê demê de kurdên başûrrojavayê kur-
distanê, ji rêveberîya Firansizan doza
rêveberîya dikin. Lê bi teybetî, ya ku wê
baxtê wê qat kurdistanê ya başûr-
roavayê kurdistanê bide kifşkirin jî,
heyîn û tekoşîna bakûrê kurdistanê ya.
Kurd, hate ku hatina wê demê, li ber
Osmanêyan pirr raperîn li darxistina. Lê
hemû jî, bi hin awayna hatina şîkandin.
Ji raparîna Şêx Mahmudê rawandûzî ya
ku wê rojhilat û başûrê kurdistanê jî bike
nava xwe de hate ku tê serhildana şêx
Ubeydullah, ku navenda wê bakûrê kur-
distanê ya, wê pirr serhildan û raperîn
werina li darxistin.

Ev raperîn û serhildanên ku dibin û
têkdiçin, wê kurdan jî kêmhêz bike. Wê
wan ji kal bike. bandûra wê yekê pir
mazin a. Bakûrê kurdistanê, bi teybetî,
di wê demê de pirr raperîn û serhildan
dana kirin. Lê mixabin, hemû jî hatina
têk birin. Gelek ji wan bi bêbaxtîyan
hatina têkbiriin. Minaq, Şêx Riza(1918),
hê ku raperîn li dar jî ne xistîya, ku tê
hizirin ku ew xwediyê wê hêz û
zanebûnê ku karê xalkê rakê ser pîyan
û serhildanê bike, di deme ku ew dozê li
rêveberîya Osmanî dike ku mafê kurdan
nas bike û ji herêmên kurdan hêzên
leşkerî bikişêne, lê hê ku serî ne hil-
dayê, xaberê jê re bi peyamnêr dişênin
û wê dewetî levcivîna çareserkirina pirs-

girêka kurd dikin de wî digirin û piştre
dadgah dikin û bidarve dikin. Bi vê yekê
re, serhildanaka ku hê bebûyî serokê
wê tê ji holê rakirn. Piştî wê re çend
serokên aşîran yên ku bertekên xwe
didina nîşandin jî, hêzên Osmanîyan bi
artişên mazin diçina bi ser wan de.
Piştre wê çûnên bi ser wê herêmê de
wê berdewam bikin hate ku dem tê
salên 1937 û wan. Bi vê yekê re, êdî
bêdengbûnaka dibê. Xalkên din yên li
herêmê ên weke Ermenîyan, bi komî
"ferman" wan tê derxistin û têne kuştin.
Rêveberîya Osmanîyan fermana wan
derdixe. Ew ferman, heya her mirovê
herêmê jê heya. Hate roja me jî, ku
bahs tê kirin tê gotin "haa fermana

Ermenîyan ya ku rêveberîya osmanîyan
derxistibû". Kurd jî pirr di wê demê de û
di demên berî wê de û di demên piştî wê
de têne kuştin. Lê kurd, ji ber ku bi hij-
marî zêde na, êdî nikarin wilo zêde wan
bi tememî ji holê rakin. Rewşa kurd ya bi
aşîrî jî, di wê bi tememî ji holê ne rakiri-
na wan de bi bandûr a.Dem, ji demên
berî konfaranse Lozanê hate ku tê
deme wê, wê bi vê yekê û awayê bi kur-
dan re bi buhurê. Di konfaransê de, Fir-
sansizî, ji ber ku di xwezin heyîn û hebû-
na xwe ya li herêmê biparezên, êdî ew
hemû tiştî dikina destê xwe de. Li
herêmê, arab zêdetir in. Lê komên din
yên xalkên din yên weke Dûrzîyan jî,
dixwezin ku bigihina azadî û serbixwe-
bûna xwe di herêmên xwe de. Di wê
demê de li ber Firansizan, cih bi cih li
berxwedanên wan jî hene. Li hin cihna jî
wan dikina rewşna pirr zor de. Li
herêmê firassizî, bi gotina ku ji kurdan
re dibêjin ku "winê li herêmê xwe
xwediyê rêveberî û hukumete xwe bin"
re kurdan bêdeng dikin. Bi wê yekê re ti
bertekên wan dernekevin. Bi araban re
jî têkiliyên wan pirr xurtt hene. Ji bo ku ti
bertekan ji araban ne stênin, bi bal
tevdigerihin û hertimî di hewldanaka ku
dilê wna xweşkirinê de na. Arab, bi rap-
erînên xwe yên weke yên li Misre û
herêmên din re gihiştina hin rêveberîyên
xwe yên ku ew bi wan li ser herêmên
xwe serdest in. Lê rêveberêyan wan, bi
derve girêdayî na. Bi Ingliz û Firansizan
ve girêdayînaka wan heya. Piştre ku
firansa di sale 1937an û wan de ku di
pişt paxte Sadabdê de ku hêzên xwe bi
şûn ve kişand, wê rêveberîyaka arab ku
bi wê ve girêdayî bê û di demên piştre
de jî bi wê ve girêdayî bimêne diafirêne.
Minaqa rêveberîya ku Îngilizan li Îraqê
avakirîya, ew jî dihildin û li wir bicih
dikin.

Di konfaranse Lozanê de li gor heyîn
û hebûna hêzan û herêmên dibin destê
wan de peymanaka ku jê re "peymana
Lozanê" tê gotin wê bê mohrkirin. Bi wê
peymanê re sînorê serdestîya hêzên ku
li herêmê serdestin tê nîşan kirin. Ew
konfarans û peymane ku têde tê çêkirin
jî, yên parastina hêz û serwerîya hêzên
ku li herêmê bicihbûna yên weke Firan-
siz û Inglîz û hwd, sînorê wan kifş dike.
Li ser esas û temenê sehêtkirinê re
nêzîkatî û peymankirin dibê. Kurdistan,
bi têkçûnên ku bi raperîn û serhildanên
xwe jîya ya, ji hemd ketîya. Weke ku êdî
nedikarî li berxwe bide. Kurdistan, di wê
demê de qate wê ya ku di bin serdestîya
Firansizan de ya, ew wilo di bin destê
wan de dimêne. Qate ku di bin destê
Ingilizan de ya jî, di nav sînorê îraqê ku
diava dikin de dihê hiştin. Îran jî, bi rêve-
berîya şah Riza Pahlawî re û girêdayîna
wê ya bi Ingilizan ve wê xwe weke xwe
bihêle. Rojhilatê kurdistanê jî di nav
sînorê wê de ya. Bi wê yekê re, wê
sînorê herêmê wê bêne xîzkirin. Pey-
mana Lozanê, di aslê xwe de weke pey-
mana levkirina Firansiz û Ingilizan ya li
ser beşkirin û serwerbûna herêmê ya.
Di xîzkirina naqşayên herêmê de, ne li
gor xalk û gelên ku ew esas hatina girti-
na. Peyman Lozanê, ku kê karîbûya
hate ku derê bikira bin destê xwe de û
ku karîya ku wê di bin destê xwe de
bigirê, peymana fermîkirina wê rewşa
hêzî ya. 

Li gor wê peymanê ku di konfaranse
di Lozanê de ku hatîya li darxistin de êdî
piştre rewşa dadî ya herêmê ya rêzan û
ramyarî(sîyasî) bi pergalî tê afirandin. Li
ser wê peymanê re wê peymanên
awlakarîyê û yên din yên ku wê werina
mohrkirin têne mohrkirin. Minaq, piştre,
ku bidest salan de di deme berêê ku êdî
Firansa wê hêzên xwe ji herêmê vek-
işêne, paxta Sadabadê ya ku tê li darx-
istin, wê weke ya safîkirina sînorên ku di
konfaranse Lozanê de hatina xîzkirin û
mayindakiirna wê bê. Di deme kon-
faranse Lozanê de Firansizan herêmên
ku di bin destê xwe de girtibûn, weke
sînor hatina nîşandin. Piştre, wê di
paxta Sadabadê de ew nîşandan wê bê
fermîkirin. Bi vê yekê re, wê sînorên ku
bi serwerîya hêzê hatina afirandin, wilo
li herêmê tenê fermîkirin. Rêveberîyên
ku wê li gor wê naqşaya wan herêmên
ku hatina kirin li nav hevdû de ku wê
werina avakirin jî, wê tekoşîna wan êdî
bi gelê herêmê re ya dana herêkirina
wan sînoran bibe. Wê serdemek êdî bi
wî têgihiştinê re bi şerê ku bi gelên
herêmê re tê dayin re wê bi buhurê.
Tirkî, li gor wê hêze di destê xwe de ku
kurdan piştgirî dabûyê de, wê hate ku
derê kiribê destê xwe de, wê li ser wê
welatîtîyekê ava bike û gelên din yên
weke kurdan yên ku piştgirî jî danê de
wê heyîn û hebûna wan înkar bike û li
ser esasê nîjadperestîyeka ku der-
hanîn(îthal) hatîya kirin li herêmê wê
hewldana pêşketinekê bi xwe re bike.
Heman awa û tişt, wê li Îran, Sûrî û
îraqê jî bibe. Peymana Lozanê, di serî
de bûya, wê bê peymanaka hêzên
herêmê ku ew li gor wê xwe ava bikin û
li ber gelên herêmê bikevina şer de ya.
Weke ancama wê peymanê, ji wê demê
hate ku dem tê vê deme me, ji hijmara
kuştinên ku bidestê Nazîyan bûna, ne
kêmtir wê mirov bêne kuştin li herêmê. ..

(dûmahî hejmara 219) 
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AVESTA KURD -
Serokwezîrê Herêma Kurdis-
tanê Nêçîrvan Barzanî, di veki-
rina nexweşxaneya 400 textî ya
li bajarê Silêmaniyê peyamek
pêşkêşî opozisyon û herdu par-
tiyên desthilatdar kir. Nêçîrvan
Barzanî guhdana hikûmeta xwe
bi sektora tendirûstiyê diyar kir. 

Piştî xebata 10 salan, îro
(28.05.2013) nexweşxaneya
bajêr ku bi navê nexweşxaneya
400 textî tê naskirin li Silê-
maniyê hat vekirin.

Merasîma vekirina nexweşx-
aneyê bi beşdariya serokwezîrê
Herêma Kurdistanê Nêçîrvan
Barzanî, cîgirê serokwezîr Îmad
Ehmed, Parêzgarê Silêmaniyê
Behroz Mihemed Salih, wezîrê
tendirûstiyê Dr. Rêkewt Heme
Reşîd û rêveberê giştî yê
tendirûstiya Silêmaniyê Dr.

Mîran Mihemed bi rêve çû û
ji aliyê serokwezîrê Herêma
Kurdistanê ve nexweşxane hat

vekirin.
Serokwezîrê Herêma Kur-

distanê Nêçîrvan Barzanî di
merasîma vekirinê gotarek
pêşkêş kir. Nêçîrvan Barzanî di
peyama xwe de ji hersê aliyên
opozisyonê yên Herêma Kur-
distanê (Tevgera Goran, Yek-
girtûya Îslamî ya Kurdistanê û
Komela Îslamî ya Kurdistanê)
re bal kişand ser wê yekê ku
"Nabe ji ber armancên siyasî û
destkeftên xwe yên hilbijartinê,
hemû destkeftên niştimanî û
xizmetguzarî yên Herêma Kur-
distanê li ber çavên xelkê reş
bikin." Serokwezîrê Herêma
Kurdistan peyamek arasteyî
PDK û YNK jî kir û wiha got:
"Nabe bi zimanê geflêkirinê
reftar bi aliyên opozisyonê re
were kirin."

Nêçîrvan Barzanî di berde-

wama axaftinên xwe de wiha
gort: "Ji bo çareseriya kêşeyan
divê lihevkirina niştimanî di
navbera hemû aliyên siyasî de
hebe. Ji bo Herêma Kurdistanê

di krîzeke siyasî re derbas
nebe."

Di derbarê sektora tendirûs -

tiyê de serokwezîrê Herêma
Kurdistanê Nêçîrvan Barzanî
daxuyand: "Ji bo min û hikû -
 meta min, guhdana sektora per-
werde û tendirûstiyê du arma-

cên sereke ne di karname û
planên min ên stratejî de û niha
kar li ser dikim.”

Nêçîrvan Barzanî behsa
bûyera bikaranîna şaş a der-
manan jî kir û got: "Di dema borî
bûyereke pirr dilêş em hemû
xemgîn kirin, ew jî bikaranîna
şaş a çareseriya çend welatiyan
li Hewlêr bû ku bi sedema wê
binahiya çavên xwe winda kirin.
Ew weke hemû xelkê Kurdis-
tanê kes û xoşewîstên me ne û
bi rastî em pirr dilteng in ji bo
tişta ku bi serên wan hat. Me li
gor yasayê şopandinek û
pêdaçûneke hûr destpê kiriye û
wezareta tendirûstiyê jî di vê
şopandinê de berdewam e."

Serokwezîrê Herêma Kur-
distanê Nêçîrvan Barzanî wiha
dawî li axaftinên xwe anî: "Niha
serdemê demokrasî û serw-
eriya yasayê ye. Hemû karê me
di warê tendirûstî û çarçoveya
yasayê tendirûstiyê de ye ku bi
hêjmara 15 a sala 2007an ji
aliyê parlamantoya Kurdistanê
ve hatî derxistin e." (Rûdaw)

Barzanî zimanê tehdîdê red kir

Xwendevanên delal, ni -
vîs kara tirk Elîf Şafak xanim
çend rojan berê ev gotara
jêrîn nivîsî û rexne li kurdan
dike ka çima romanên wê bi
kurdî nayên wergerandinê.
Bila ew dilê xwe ji me
neşkîne, aha wergera nivîsa
wê ji bona we pêşkêş dikim. 

UNESCO bi qedrekî bilind
va mafê perwerdebûnê bi
zimanê dayikê diparêze. Ji
ber kû her zarok bi zimanê
dayika xwe bi hêsanî dikare
xwendin û nivîsandinê fêr
bibe. Bona ku xelk vê yekê
baş fêhm bikin, 21 Sebatê
her sal fena roja mafê perw-
erdebûnê li rojhilatê, rojava -
yê û her derê tê pîrozkirinê. 

Lê em baş dizanin kû,
zarok bi hêsanî dikarin du
zimanan bielimînin. Him jî ew
vê yekê bi marîfetekî êcêb va
bi kar tînin. Em dikarin bêjin
kû, zarok dikarin bi du, sê, an
jî çar zimanan perwerde û
mezin bibin. Fena zarokên
Îngîlterê, yên herêma Gal -
lerê. Ew li wir Îngîlîzî û
Gallerî fêr dibin. Ez guh-
darîya hevpeyvînêkî dikim,
ya kû bi helbestvana bi nav û
deng  Gillian Clarke hatîye
çêkirinê. Bi kurtî wusa dibêje;
‘Dayika min nexwast ez di
dema zaroktîya xwe da
zimanê Galler’ê fêr bibim.
Wê ez ji vê yekê bê par hiş-
tim. Bona kû ev zimanê kêm-
nateweyekî bû û wê
nedixwast ji bona hîn bûna
vê zimanê ez bikevim nava

tengasîyan. Lê piştre bi
îmkanên xwe ez fêrî ev
zimanê bûme. Xweska min
bikaribûya ev zimanê di
dema zaroktîya xwe da fêr
bibûma. Zarokên me îro bi du
zimanan mezin dibin û aso
ya wan ji yê me zêdetir
dewlemend de. Fêrbûna
zimanê Galler’ê  ne astenge
ji ber hînbûna Îngîlîzî yê.’

Li Ewropa, 22 welatan de
458 ziman tên axaftinê. Lê ev
hejmara zimanan li van wela-
tan roj bi roj zêde dibin. Xên ji
zimanên gewre, lehçe jî tên
parastinê. Lê qedra mafê
zimanên kêmnatewan jî her

wusa tê girtinê. Mûhacir jî bi
tevî xwe zimanê xwe tînin
van welatan û neslekî nû him
bi zimanê dayikên xwe û him
jî yê welatên kû tê de dijin ve
mezin dibin. 

Encam: Wê Ewropayekî
pir zimanî, çandî û di warê
huner, felsefî, mîmarîyê de

pêşketî çêbe. Hîn navendên
bajê ran kû rûniştvanên wan
pir zimanî û çandîne, wê
bibin warên afirandinên
fikrên nû. Lê bi gotinekî din
îro li dunyê da 6000 zêdetir
ziman henin. Nîvîya van
zimanan wê di dawîya vê
sedsalê de wunda bibin. Bi
tevî zimanên kêmnatewan,
çandên qedîm û destkeftên
dîrokî û serborîyên mirov tîyê
wunda bibin û biçin. 

Pitûkên min ku hatine
wergerandinê dinihêrim wa -
ne gîhiştine 40 zima nan. Ji
Îspanyolî bigrin heyanê Rûs -
kî, Çînî heya Îbranîyê, her
cûre ziman nav da hene, lê di
nava wan zimanan de tenê
zimanekî nîne. ‘Kurdî’.

Di welatê min de xelkê kû
tevî min xwedanê heman
pasaportin ji xwendina roma -
nên min bi zimanê dayika
xwe bêparin. Ne tenê ro -
manên min, di nava edebîya-
ta Tirkan de berhemên kîjan
hostayê mezin helbestvan,
kurteçîrokvan  bi kurdî hatine
wergerandinê?

Ez mîsalekî bidim,
xanimekî ji bajêra Mêrdînê ku
baş kurdî bizanibe û xew û
xeyalên xwe bi wî zimanî
bike, dema wê bixwaze pitû-
ka min bixwîne, fersendekî
weha wê tu caran dest wê
nekevin. Ev yeka ji bona me
fena tiştekî wusa normal tê

kû em qet napirsin, gelo çira?
Navenda lêkolînvanên

çandî yên navnatewî di der-
heqa rewşa kurdan de
xebatên baş dikin, ez karên
hanê pêwîst dibînim. Wusa
xuya dike kû kurd alîkarîya
pêvajoya aşitîyê dikin. Ji kur-
dan gelek caran tê pirskirin bi
tirsekî û fikirekî ne baş; gelo
kurd çi dixwazin? Lê encama
lêkolînan îro ji me dide
zanînê kû, kurd mafê

hemwelatîya wekhev
dixwazin. Yên kû bersîvên
erênî di vê derheqê de dane,
ji  % 62.8, herêma otonom, %
15.1, federasyon jî % 7.8
xwastine.

Helbet ne tenê kurd,
Ermenî, Elewî, Musewî,
Rûm, Roman, kesên kû hem
cînsên xwe hez dikin, ji ber
kîjan sedeman dibe bila bibe,
yên ku neheqî li wan tê kirin û
helbet em jin jî mafên
hemwelatîya wekhev dix -
wazin. Ango her tişt evqas
ber çavane û ji bona me
hemûyan girînge.

Encama lêkolînan de
xuya dibe kû mafê perwerde-
bûna zimanê dayikê herî
zêde hatîye xwastinê. Li
Tirkîyê de qisekirina zarokan
bi du zimanan ve welat paşve
namîne. 

Zarokên kurdan him
zimanê dayikên xwe, him jî
zimanê me yê mûşterek tirkî
û him jî zimanê navnatewî
wekî; Îngîlîzî, Fransizî û
Îspanyolî wê fêr bibin. Ev
yeka wê me neçar ne,lê bi
hêztir bike.

Bi zimanê xwe xwendina
helbestan, nivîsandina roma -
nan, xem û xeyal kirin, afiran-
dina berhemên edebî tiştekî
rewa û girînge ji bona her
kesê. Fena kû pêwîstîya
mirovan ji nan û avê ye.

Werger: Suphî Aydin

Li Stanbulê ji bo
darekî kiyametê
radikin,lê li Kurdistanê
ji bo daristanekî tiliya
xwe naleptînin

Li Tirkiye bûyerên li
Stanbulê destpêkirîn
gelekî berfireh bûn û li
gelek bajarên Tirkiye
yên din ji bo pişgiriya
xwepêşandanên li
Stanbulê xwepêşan-
dan çêbûn.

X w e p ê ş a n d a n a
Stanbulê ji bo
daxwaziya destkariya
parkekî li Teksîmê bû.
Lê di cih de daxwazî
bû siyasî û hez û aliyên
siyasî yên dijê
hukumeta Ak Partiyê bi

çelakî ketin di nav
xwepêşandana. Tay-
betî partiyên wek
CHPê, MHPê û BDPê
pişgiriya van
xwepêşandana kirin.

Polisan û hêzên
asayîşê bi tundî li him-
berê xwepêşandanan
sekinîn. Lê piştî
hukumetê dît ku
xwepêşandan kete di
qalibek siyasî de di cih
de çewtiya xwe hesiya
û aliyên hukumetê jî
helwesta polisan rexne
kirin.

Niha li hinek
bajaran xwepêşandan
berdewam dikin, lê
polîs midaxele nake.
Gelek kesan ev bûyer
wek provakasyonek li

dijê hukumeta Ak Par-
tiyê nirxandin.

Dema mirov li
x w e p ê ş a n d a n a n
dinêre piranî ji aliyê
Kemalistan ve têne
organîze kirin. Rastî jî
bêhna pişgiriya Erge -
ne konê tê kirin. Taybetî
Partiya Karkeran par-
tiya Dogu Perinçek û
Çepên Netewî gelek
aktîf di van xwepêşan-
danan de cih digirin.

Ev dikare Tirkiye
ber pêvajoyek nû ve
bibe. Lê dixweyê
hukumet zû bi çewtiya
xwe hesiya û rastiya
bûyeran fam kir û niha
jî li gora vê yekê ted-

bîra digre.
Gelek nivîskar û

rojnemevanan ev
bûyer wek bûyera li
Misrê meydana Tehrîr

nirxandin.
Sureya ji lingê xwe

birîndar bû
Destpêka bûyeran ji

bo hilkirina çend daran

li meydana Teksîmê
dû. Parlementerê
BDPê Sirri Sureya
pêşkêşîya xwepêşan-
dana kir û birîndar jî
bû.

Başe dema bi salan
daristanê li Kurdistanê
dihatin şewitandin, bi
rojan agir berdidan
çiyayên Kurdistanê ev
hêzên hanê û Sirri
Sureya li kûderê bûn.

Îro Kurd divê di
kuleka Kurdistanê ve
van bûyeran binirxînin.
Bê guman kurd divê
her demî pişgiriyên
daxwaziyên demokrat
bikin û demokratbûna
ciwakê biparêzin. Lê

divê nefsa hesasiyetê
ji bo pirsgirêka xwe jî
bidin xuyakirin.

Li Tirkiye û Kurdis-
tana Bakur tu bûyerek

tuneye ku, Kurd û
Kemalist mil bidin hev
û bi hevre helwestên
hevbeş daynin holê.

Rojevakurd/Analîz
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Глава Регио-
нального прави-
тельства Курдиста-
на (КРГ), Нечирван
Барзани, во вторник
открыл крупнейшую
больницу провин-
ции Сулеймания.
Она рассчитана на
четыреста мест, а
стоимость проекта
превысила 100
миллионов долла-

ров. На ее строи-
тельство ушло 10
лет. Как сообщает
"Shafaaq News",
Барзани сопровож-
дали его замести-
тель, Имад Ахмед,
губернатор Сулей-
мании, министр
здравоохранения,
Рекаут Мохаммед
Салех, министр
жилищного строи-

тельства, Камеран
Ахмед и ряд прави-
тельственных чи -
нов ников. "Эта за -
держка [строитель-
ства] была обуслов-
лена масштабнос -
тью проекта, кото-
рая сделала его
эталоном возмож-
ностей для меди-
цинского, техниче-
ского и инженерно-

го персонала", ска-
зал Барзани, высту-

пая на церемонии
открытия.

Беспорядки в Турции,
начавшиеся в Стамбуле
как протест против
вырубки парка, перекину-
лись на Анкару и другие
турецкие города. 

Столкновения проте-
стующих с полицией, во
время которых пострада-
ли 79 человек, массовые
аресты (по разным дан-
ным – арестованы от 700
до 1000 участников раз-
личных протестных
акций) и эскалация про-
теста начинают напоми-
нать то, что происходило
в ряде стран во время
«арабской весны». 

Премьер-министр Тур-
ции Тейп Эрдоган заявил,
что не будет идти на
уступки протестующим
даже по вопросу вырубки
парка и реконструкции
площади. В ответ его про-
тивники устроили массо-
вую демонстрацию
(более 20000 участников)
с требованием об отстав-
ке главы государства. 

Эрдоган заявил, что
на каждые 20 оппозицио-
неров он соберет 200000
своих сторонников, а там
где соберутся сто тысяч
его противников, его пар-

тия соберет миллион. 
Против протестующих

были применены водоме-
ты и слезоточивый газ, но

даже это не смогло пол-
ностью очистить улицы от
протестующих. Турецкие
правозащитники, а также
США и Европа осудили
действия турецкого пра-
вительства. Несколько
крупных брендов в знак
протеста отказались раз-
мещать свои представи-
тельства в торговых точ-
ках, против строитель-
ства которых протестуют
турки. Впрочем ясно, что
сейчас протест уже слабо
связан с вырубкой парка,
которая, очевидно, не
может волновать жителей
других городов так же, как
жителей Стамбула. 

Во время одной из
демонстраций курды и
турецкие националисты
вместе скандировали

«плечом к плечу против
фашизма». Похоже, что
стихийно возникла мощ-
ная коалиция враждеб-
ных Эрдогану сил, кото-
рая пользуется значи-
тельной поддержкой
населения. Свою роль
сыграли и действия поли-
ции, которые граждане
восприняли как неспро-
воцированную жесто-
кость. Кадры, где поли-
цейские грузовики сносят
баррикады вместе с
людьми всколыхнули
общественность и заста-
вили даже правящую
партию осудить произо-
шедшее и пообещать

наказать виновных. Тур-
ция – весьма своеобраз-
ная страна в мусульман-
ском мире. В начале XX
века Мустафа Кемаль
Ататюрк решил прибли-
зить устройство Турции к
европейскому и провел
мощную атаку на ислам.
Ряд мечетей, которые
были перестроены из
церквей, стали музеями -
в том числе Айя София –
бывшая София Констан-
тинопольская. Был вве-
ден запрет на посещение
госучреждений в паран-
джах и хиджабах. Он при-
нял Гражданский кодекс и
сделал законодательство
светским, либеральным и
не основанным на нор-
мах шариата. В Турции по
прежнему действует
норма, которая отделяет
религию от государства и
гарантирует свободу
вероисповеданий. Это
создает Турции особый
статус в мусульманском
мире, но во многом род-
нит ее с режимами, кото-
рые пали во время араб-
ской весны, главными
врагами которых были
исламисты. 

Region.ru с использо-
ванием материалов
Reuters

Приходящиеся на долю ОАО
"Газпром нефть" инвестиции в про-
ведение геолого-разведочных
работ (ГРР) в рамках проектов
"Гармиан" и "Шакал" в Иракском
Курдистане до 2015г. оцениваются
не менее чем в 1 млрд долл., гово-
рится в годовом отчете компании
за 2012г. По оценкам "Газпром
нефти", ресурсный потенциал
обоих месторождений превышает
500 млн т н.э. (около 3,6 млрд
барр. н.э.). В течение ближайших 8
лет планируется выход на макси-
мальную добычу блоков не менее
130 тыс. барр./сут. В настоящее
время на указанных блоках про-
должаются геолого-разведочные
работы, по завершении которых не
позднее 2015г. должна начаться
добыча сырья.

Доля "Газпром нефти" в блоке
"Гармиан" составляет 40%, компа-
ния должна стать оператором
блока на этапе полномасштабной
разработки месторождения ориен-
тировочно в 2014г. В блоке
"Шакал", в котором доля "Газпром
нефти" составит 80%, компания
имеет статус оператора проекта.
Доля регионального правитель-
ства Курдистана в обоих соглаше-

ниях - по 20%. Суммарные выпла-
ты "Газпром нефти" за вхождение в
проекты, включая компенсацию
понесенных исторических затрат,
составят около 260 млн долл.

Напомним, в августе 2012г. "Газ-
пром нефть" вошла в новые про-
екты по разведке и разработке
запасов углеводородов на террито-
рии Ирака. Компания подписала с
региональным правительством
Курдистана два соглашения о раз-
деле продукции (СРП) в отношении
блоков "Гармиан" и "Шакал" общей
площадью 2 тыс. 054 кв. км, распо-
ложенных на юго-западе Курдиста-
на.

В "Газпром нефти" ожидают, что
выполнение программы ГРР по
обоим блокам: завершение 3D-
сейсмики на блоке "Шакал" и нача-
ло бурения 1-й скважины. По блоку
"Гармиан" в партнерстве с Western
Zagros в дополнение к двум пробу-
ренным разведочным скважинам
планируется начать бурение еще
трех разведочных скважин (из них
одну завершить в 2013г.). Также в
рамках расширенной программы
ГРР запланированы исследования
3D-сейсмики на севере блока. "Газ-
пром нефть" также рассматривает

дальнейшее развитие "Газпром
нефти" в наиболее перспективных
нефтегазовых районах Курдиста-
на.

Напомним, в феврале 2013г.
"Газпром нефть" также подписала
соглашение с правительством Кур-

дистана о разработке блока
Халабджа. Этот блок стал третьим
по счету проектом в Курдистане, в
котором участвует "Газпром
нефть". В данном блоке за россий-
ской компанией закреплено 80%,
оставшиеся 20% - у правительства
Курдистана. 

При этом в начале ноября
2012г. Ирак пригрозил лишить "Газ-
пром нефть" лицензии на разра-
ботку месторождения Бадра в
Ираке (российская компания
является оператором разработки
месторождения) из-за сделок в
Курдистане. ПСКмедиа

Барзани: курдский вопрос 
вступил в свой золотой век 

Президент Курдистана Масуд Барзани
заявил в пятницу, что курдский вопрос вступил
в свой золотой век, а противники курдов нахо-

дятся в слабой позиции.
"Курдский вопрос вступил в свой золотой

век, так как противники [курдов] находятся в
слабой позиции", сказал Барзани в кулуарах
встречи с мэром города Диярбакыр Османом
Байдемиром. "Это возможность для достиже-
ния [наших] законных целей", сказал президент,
подчеркнув потребность "курдов в совместной
стратегии, чтобы объяснить народам региона
свою миссию в мире и сосуществовании".

"Курдский вопрос в Турции делает хорошие
шаги вперед", сказал Барзани. "Курдистан
является домом для каждого курда, и помощь
курдам в других частях Курдистана является
[нашим] национальным долгом". Со своей сто-
роны, Осман Байдемир похвалил "эволюцию
Курдистана и его атмосферу свободы, где курд-
ский вопрос является заботой каждого…".

Президент Курдистана отправил 
послание по случаю 38-й годовщины

Президент Курдистана Масуд Барзани
послал в ЦК Патриотического союза Курдиста-
на (ПСК) поздравительное письмо по случаю
38-й годовщиной со дня основания партии.
Президент Курдистана поздравил генерального
секретаря ПСК и его заместителей, а также
всех членов партии, подчеркнув, что "Патриоти-
ческий союз Курдистана" много сделал для
дела свободы курдов. 

Президент Курдистана пожелал президенту
Джалялю Талабани, генеральному секретарю
ПСК, скорейшего выздоровления и возвраще-
ния домой.

Курды Сирии стремятся принять 
участие в конференции в Женеве

Сирийские курды 26 мая заявили, что хотят
принять участие в мирной конференции в

Женеве. 
Об этом сообщает агентство France-Presse.

Курды Сирии, которые составляют около 15%
населения страны, заявили, что они хотят при-
нять участие в конференции, даже если им при-
дется сделать это самостоятельно. "Мы хотим
участвовать, либо как члены коалиции или
(самостоятельно), как представители Верхов-
ного курдского совета", - заявил представитель
Партии демократический союз (PYD) Ширван
Ибрагим в кулуарах переговоров сирийской
оппозиции. "Мы страдали от гнета режима в
течение десятилетий. Наша борьба началась
задолго до сирийского восстания", - добавил
Ширван Ибрагим. Бахзад Ибрагим из Курдского
национального совета также выразил желание
принять участие в переговорах. Между тем
переговоры Национальной коалиции сирийской
оппозиции продолжаются дольше запланиро-
ванного в условиях неспособности ее членов
договориться по ключевым вопросам.

Премьер-министр Барзани открыл крупнейшую больницу в Сулеймании

Разделит ли Турция судьбу арабских стран?

"Газпром нефть" вложит в проекты в Курдистан $1 млрд
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После нескольких месяцев
ожидания, общественной и
политической дискуссии по
поводу принятия или пере-
смотра проекта региональной
конституции, президент Кур-
дистана Масуд Барзани
заявил в воскресенье, что
вопрос может быть решен
"только через референдум".

Две правящие партии
автономного региона – пар-
тия Барзани "Демократиче-
ская партия Курдистана"
(ДПК) и "Патриотический
союз Курдистана" (ПСК) –
защищают проект конститу-
ции. Но оппозиция утвержда-
ет, что он должен вернуться в
региональный парламент на
доработку.

"Никто не имеет право
направить Конституцию
обратно в парламент, кроме
людей", заявил Барзани
перед огромной, восторжен-
ной толпой в эрбильском
парке "Шанидар", пишет
"Rudaw". 

Суть вопроса заключается
в предстоящих президентских
выборах, которые должны
состояться вместе с местны-
ми выборами в сентябре. 

Хотя Барзани не выдвинул

свою кандидатуру, ДПК гово-
рит, что изучает законность
его возможного третьего
срока, отмечая, что 66-летний
Барзани был избран непо-
средственно только один раз.
Он был впервые назначен в
2005 году курдскими депута-
тами, и переизбран всенарод-
ным голосованием четыре
года спустя. ДПК утверждает,
что, так как в свой первый
срок Барзани был назначен
парламентом, этот срок не
должен засчитываться, сог -
ласно конституционному по -
ложению, в котором говорит-
ся, что президент может быть
избран непосредственно
народом лишь на два срока.

Но оппозиция утверждает,
что для того, чтобы Барзани
остался на своем посту, долж-
ны быть внесены изменения в
существующий закон,
ограничивающий президент-
ство двумя сроками, либо
должен быть проведен рефе-
рендум по новой Конституции
до президентских выборов. 

Оппозиция быстро отреа-
гировала на речь Барзани.

"Вынесение конституции
на референдум не принесет
ничего, кроме пустой траты

времени", сказал Тофик
Рахим, пресс-секретарь глав-
ной оппозиционной партии

"Движение за перемены"
(Горан).

"Мы уже говорили, и гово-
рим еще раз: Конституция
должна быть отправлена
обратно в парламент, пере-
смотрена, а затем проведена
через референдум", добавил
Рахим. "Эта конституция не
соответствует демократии и
амбициям курдского народа".

Барзани предупредил, что
затягивание общественного
голосования по конституции
лишь еще больше осложнит
ситуацию.

"Они (оппозиционные

группы) превратили пере-
смотр конституции в полити-
ческую войну, и они исполь-
зуют его в своем собственном
соперничестве", сказал он.
"Если это плохая конститу-
ция, люди свободны не утвер-

дить ее", заявил он.
"Даже во время выборов

2009 года мы пытались про-
вести Конституцию через
референдум, но избиратель-
ная комиссия не была к этому
готова", сказал Барзани.

Отвечая оппозиционным
группам, которые говорят, что
Конституция предоставляет
неограниченную власть пре-
зиденту, Барзани напомнил
собравшимся: "Во время
составления Конституции в
Курдистане было 36 полити-
ческих партий, и все они
одобрили ее". ДПК и ПСК

утверждают, что проект кон-
ституции был одобрен теми
же группами, которые с тех
пор перешли в оппозицию.

Оппозиционные группы, в
том числе Горан, также тре-
буют перехода к парламент-
ской системе, в которой пре-
зидент избирается не прямым
голосованием, а членами
регионального парламента.

"Президент представляет
весь народ Курдистана, а не
одну единственную политиче-
скую партию", сказал Барзани
толпе. "Не имеет значения,
кто станет президентом.
Важно, кого народ выберет на
эту должность, и я уверен, что
есть много квалифицирован-
ных людей для этой работы".

Барзани также поделился
своими мыслями о недавно
подписанном соглашении
между Багдадом и Эрбилем,
направленном на решение
взрывоопасных вопросов по
территориям, нефти и бюдже-
ту. Он выразил надежду, что
Багдад будет соблюдать
соглашение, чтобы решить
эти вопросы.

"Я надеюсь, что соглаше-
ние имеет честную основу, и
они [федеральное правитель-
ство] докажут делами, что они
осуществят его, потому что
мы все устали от пустых обе-
щаний", сказал Барзани.

С о п р е д с е д а т ел ь
"Партии мира и демо-
кратии" (BDP) Селахат-

тин Де мирташ встре-
тился со Штефаном
Фюле, комиссаром
Европейского парла-
мента по вопросам рас-
ширения, и Мартином
Шульцем, президентом
ЕС, в столице Бельгии
Брюсселе. Об этом
сообщает агентство
"Firat".

Выступая перед жур-
налистами после встре-
чи с официальными
лицами ЕС, Демирташ
оценил нынешнюю
ситуацию в процессе
мирного урегулирова-
ния и демократического
решения курдского
вопроса в Турции.

Демирташ сказал,
что первый этап процес-
са, инициированного
курдским лидером
Оджаланом, в настоя-
щее время в значитель-
ной мере завершен.
Сопредседатель BDP

отметил, что курдские
стороны, КСК ("Союз
Сообществ Курдиста-

на") и РПК ("Рабочая
партия Курдистана"),
сделали свое дело. Он
отметил, что сторона
правительства также
предприняла несколь-
ко шагов, которые он
прокомментировал
как важные, но не
достаточные.

Демирташ сказал,
что Оджалан встре-
тится с делегацией
BDP, чтобы дать свою

оценку  последних
событий. Эта встреча
может состояться в бли-
жайшее время, добавил
он.

Заявив, что условия
содержания Оджалана
слишком скудные,
чтобы следить за про-
цессом, Демирташ ска-
зал, что Оджалан также
должен иметь возмож-
ность вести переговоры
с НПО, комиссиями,
учеными и журналиста-
ми. Демирташ подчерк-
нул, что правительство
должно обратить вни-
мание на язык перего-
воров и свое отношение
к процессу урегулирова-
ния, добавив, что про-
должающиеся военные
действия в курдском
регионе должна быть
прекращены, чтобы
избежать каких-либо
проблем в процессе
вывода.

В преддверии президентских
выборов в Иране, которые состо-
ятся в следующем месяце, иран-
ские курдские партии в изгнании
находятся в разногласиях по
поводу бойкота голосования.

"Там нет надежных кандида-
тов", говорит Карим Парвези,
член политбюро "Демократиче-
ской партии Курдистана Ирана"
(KDPI) в интервью газете
"Rudaw". "В любом случае, не
имеет значения, за кого люди
будут голосовать, потому что в
Иране президент не имеет реаль-
ной власти".

Но Мухаммад Шафи, предста-
витель партии "Komala", заявил,
что курдские партии глубоко раз-
делены в вопросе бойкота.

"Если все иранские курдские
партии будут призывать к бойкоту,
они произведут более сильное
впечатление на людей", сказал
Шафи. 

"Партия свободы Курдистана"
(PAK), которая во время выборов
2009 года призывала своих сто-
ронников прийти на избиратель-
ные участки для голосования,
теперь заняла другую позицию.

"Этот тур выборов отличается
от последнего", говорит Шамал
Пиран, официальный представи-
тель PAK. "На этот раз между кан-
дидатами нет большой разницы".

Кадир Руя, старший лидер
"Демократической партии Курди-
стана" (ДПК), которая сохраняет
нейтралитет, сказал, что он счита-
ет, что выборы не являются демо-
кратическими. Но его группа
должна услышать повестку дня
кандидатов до официального
решения.

"Если мы услышим кандидата,
повестка дня которого склоняется
к правам меньшинств, мы не смо-
жем бойкотировать выборы", ска-
зал он. В любом случае, сказал
Руя, мы не будем особенно
поощрять людей пойти и проголо-
совать. Из 686 кандидатов в пре-
зиденты, которые выставили свои
кандидатуры, Попечительским

Советом Ирана утверждены толь-
ко восемь. Среди отвергнутых -
бывший президент Хашеми Раф-
санджани и текущий советник
президента Махмуда Ахмадине-
жада, Рахим Машаи.

Многие курды в Иране не
могли не надеяться на Рафсанд-
жани, который представлял собой
кандидата-реформатора. Но его
дисквалификация похоронила эти
надежды, говорит Камиль Нура-
нифард, представитель организа-
ции, борющейся за права курдов.

"И на этот раз, мы не видим
никакого значения выборов, -
система Исламской Республики
останется неизменной", сказал
он. Уверенный в том, что курды
Ирана прислушаются к призывам
к бойкоту, Нуранифард сказал,
что обязанностью его партии

является сообщить людям, что
эти выборы не изменят их жизнь.

"Прислушаются к нам люди
или нет, но наш долг сказать
людям, что их участие в этих
выборах не будет иметь для них
никакого значения", сказал он.

14 июня пройдет также голосо-
вание за членов городских сове-
тов. Почти все курдские партии

смотрят на эти местные выборы с
большим интересом, и не плани-
руют их бойкотировать.

Однако курдская Коммунисти-
ческая партия Ирана имеет
последовательную историю бой-
котирования всех президентских
и провинциальных выборов в
Иране как нелегитимных.

"Голосование на этих выборах
будет согласием с репрессиями и
убийствами Исламской Республи-
ки", говорит Хосро Бокани, поли-
тический лидер Коммунистиче-
ской партии.

Он сказал, что его партия
добилась успеха в агитации
неучастия в голосовании.

"В течение последних двух
раундов, когда Ахмадинежад был
кандидатом, считалось позором
идти на выборы", сказал он.

П р е з и д е н т  Б а р з а н и :  с у д ь б у  
Констит уции решит  референд ум

Демирташ:  BDP проведет  еще 
одно совещание с Оджаланом

Курдские партии в Иране разделились по поводу 
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Свобода прессы в автономном регионе Иракский Курдистан
достигла значительного прогресса, но необходимы новые законы
для обеспечения этих сво-
бод и разрушения связей
между политическими пар -
ти ями и средствами мас-
совой информации. Об
этом заявляют местные
эксперты и недавний меж-
дународный отчет. "Прави-
тельство не имеет права
говорить журналистам,
что делать", сказал премьер-министр Курдистана, Нечирван Бар-
зани, бывший основным докладчиком на конференции, прошед-
шей в Эрбиле под названием: "СМИ, политика и демократия в
Курдистане: на пути к лучшему пониманию". Барзани, чья правя-
щая "Демократическая партия Курдистана" (ДПК) является
основным партнером в Региональном правительстве Курдиста-
на, признал, что международно признанные законы о СМИ
помогли прогрессу свободы слова в автономном анклаве. Но он
подтвердил и необходимость дальнейшего расширения законо-
дательства, призванного закрепить эти права, говоря, что цель
конференции заключается в использовании знаний международ-
ных экспертов в области СМИ, чтобы заложить основы свобод-
ного слова и печати. Асос Харди, генеральный директор компа-
нии "Awene Media", заявил на конференции, что менталитет
использования СМИ в качестве орудия политической пропаганды
развился в ходе борьбы за права курдов во времена свергнутого
диктатора Саддама Хусейна. "Средства массовой информации
помогли курдской революции и [с тех пор] менталитет не изме-
нился," отметил Харди. Борьба за власть между курдскими груп-
пами усилились после того, как Саддам начал терять свою силу
в северных районах Иракского Курдистана в результате неудач-
ного вторжения в Кувейт в 1990-м. Курды начали восстание в
1991 году, используя западные санкции, введенные против дик-
татора - ограничение его доступа к северным регионам Ирака, -
чтобы посеять семена автономии, давшие всходы в 2003 году во
время американского вторжения, свергшего Саддама. "До вос-
стания 1991 года СМИ в Иракском Курдистане были инструмен-
том политической пропаганды, используемым движением сопро-
тивления и в вооруженной борьбе", говорится в недавнем докла-
де международной организации "Репортеры без границ". После
восстания в курдском регионе было восемь политических партий,
борющихся за власть в Курдистане. Средства массовой инфор-
мации, связанные с каждой конкретной партией или группой,
стали инструментами в этой новой борьбе. Хива Осман, созда-
тель консультационной медиа-группы в Ираке, сказал, что курд-
ские журналисты не могут быть инструментами из-за их полити-
ческой принадлежности, чтобы оставаться справедливым и сба-
лансированным. По его словам, местные средства массовой
информации должны пройти ребрендинг через современную
правовую основу, гарантирующую права СМИ. Он также утвер-
ждал, что некоторые СМИ остаются государственными и финан-
сируются политическими партиями, что делает невозможным для
людей в Курдистане полагаться на один источник для получения
надежной информации и новостей. Харди сказал, что теперь, с
быстрым развитием региона и сменой политического ландшаф-
та, для обеспечения свободы средств массовой информации и
разрыва их связи с политическими партиями, необходимы новые
законы. Тем не менее, Иракский Курдистан значительно вырос за
последние 10 лет, и свобода прессы значительно опережает
соседние страны, говорится в докладе "Репортеров без границ".
Доклад связывает этот процесс в основном с принятием "Закона
о защите журналистики", изданном в 2007 году. В докладе также
цитируются результаты других местных работников средств мас-
совой информации, которые выражают беспокойство в связи с
неправильным применением и неправильным толкованием этого
закона судьями и судами.

Д л я  р а з в и т и я  с в о б о д ы  С М И  в  
Курдистане необходимы новые законы

Президент Курдистана Ма -
суд Барзани вчера встретился
с высокопоставленной амери-
канской правительственной
делегацией во главе с Филом
Гордоном, специальным по -
мощником президента США и
координатором Белого дома
по Ближнему Востоку, Север-
ной Африке, и региону Пер-
сидского залива. 

Встреча между президен-
том и делегацией США была
сосредоточена на ухудшении
ситуации с безопасностью в
Ираке, отношениях между КРГ
и Багдадом, мирном процессе
в Турции и кризисе в Сирии.

Президент Иракского Кур-
дистана Масуд Барзани
заявил в пятницу, что курдский
вопрос вступил в свой золотой
век, а противники курдов нахо-
дятся в слабой позиции.

"Курдский вопрос вступил в
свой золотой век, так как про-
тивники курдов находятся в
слабой позиции", сказал Бар-
зани в кулуарах встречи с
мэром города Диярбакыр
Османом Байдемиром.

"Это возможность для
достижения [наших] законных
целей", сказал президент, под-
черкнув потребность "курдов в
совместной стратегии, чтобы
объяснить народам региона
свою миссию в мире и сосу-
ществовании".

"Курдский вопрос в Турции
делает хорошие шаги вперед",
сказал Барзани. "Курдистан
является домом для каждого

курда, и помощь курдам в дру-
гих частях Курдистана являет-
ся [нашим] национальным

долгом".
Со своей стороны, Осман

Байдемир похвалил "эволю-
цию Курдистана и его атмо-

сферу свободы, где курдский
вопрос является заботой каж-
дого…".курдисшсентер.

1 июня 2013 года в
Московском  Доме
Н а ц и о н а л ь н о с те й
курдс кая молодежь
города Москвы прове-
ла «Молодежный
вечер курдской куль-
туры». Мероприятие
прошло под девизом
«Мы начали с моло-
дежью, с нею же мы
победим».

Концерт начался с
минуты молчания в
память погибших за
отчизну. С поздрави-
тельной речью высту-
пила председатель
организации Исаева
Тара Кадровна. Она в
частности отметила:
«Борьбу курдов за
освобождение начала
и возглавила моло-

дежь, эта черта все-
гда отличала наше
движение их от дру-
гих. У нас есть дина-

мика и дух молодости,
которые нелегко сло-
мить. Мы начали
молодыми и победим
молодыми. И каждый

молодой курд должен
нести ответствен-
ность перед своим
народом и возвысить

свой голос в борьбе
за свободу и сохране-
ние родных культуры
и языка». 

Затем состоялась

небольшая концерт-
ная программа, в
которой выступили,
певица Барфин, Розе-
рин, Бармал, Lil
Negga, Али, Мишель
Барави,  дуэт  «Lill
Nega и Розерин» и
сюрприз вечера все -
ми известный певец
Шамс. 

Концерт продлил-
ся до позднего вечера
и доставил собрав-
шейся курдской моло-
дежи много радости.

Концерт закончил-
ся народными танца-
ми и скандированием
лозунгом «Да здрав-
ствует лидер Апо!» и
«Свободу Оджалану –
статус Курдистану!».

ПСКмедиа

Президент Барзани встретился с 
делегацией правительства США

В Москве прошел «Молодежный вечер курдской культуры»

М.Барзани: курдский вопрос вступил в свой золотой век
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